The fatal marriage, or, The innocent adultery a play acted at the Theatre Royal by their Majesties servants / written by Tho. Southerne.

The fatal marriage, or, The innocent adultery a play acted at the Theatre Royal by their Majesties servants / written by Tho. Southerne.

Table of contents

Title page

TO Ant. Hammond Esq OF SOMERSHAM-PLACE.

To Mr. Southerne, on his PLAY, call'd, The Fatal Marriage; or, The Innocent Adultery.

PROLOGUE. Spoken by Mrs. Bracegirdle.

The Persons Represented.

THE Fatal Marriage; OR, THE Innocent Adultery.

1

ACT I. SCENE I. The Street.

Scene 2. Fernando's House.

Scene 3. The Street.

2

ACT II. SCENE I.

Scene 2. Isabella's House.

SCENE the Street before Fernando's House.

3

ACT III. SCENE I. Fernando's House.

SCENE II. Isabella's House.

§

4

ACT IV. SCENE I. The Monastery Burying-place, Fernando's Tomb; Jaqueline, with others, Dress'd for Procession.

SCENE II. The Street.

SCENE III. A Bed-Chamber.

5

ACT V. SCENE I.

EPILOGUE, TO THE Fatal Marriage: Or, The Innocent Adultery. Spoken by Mrs. Verbruggen.

§

[Page]

[Page]

THE Fatal Marriage: OR, THE Innocent Adultery.

A PLAY, Acted at the THEATRE ROYAL, BY Their Majesties Servants.

Written by THO. SOUTHERNE.

Pellex ego facta mariti.—

Ovid.

LONDON, Printed for Jacob Tonson, at the Judges Head near the Inner-Temple-Gate in Fleetstreet, 1694.

TO Ant. Hammond Esq OF SOMERSHAM-PLACE.

[Page]

[Page]

SIR,

I Have so many Obligations upon me, that to bring in a fair Account of my Debts, is all that lies in the present power of my Honesty: In the first place, I thankfully confess my self indebted to the good nature of the Town in general: then, in the deepest sense of my gratitude, I acknowledge the Indulgence, and Patronage of particular Men of Quality, who were almost industrious, and contriving for the Fortune of this Play; to make it Considerable to the World, in its Reputation; and to Me, in the Profit of the Third Day. I think it becomes every Mans Character to be pleased with pleasing others; and I know, that to be pleas'd is full as much as I ought to be, upon the success of any thing, that I can attempt in this kind; my Poetry will never run away with me; but the good fortune of finding so many Honourable Patrons, I must confess, has transported me; and if I am a little vain now, 'tis from their good Opinion of me, and not from what I think of my self. I took the Hint of the [Page] tragical part of this Play, from a Novel of Mrs. Behn's, called The Fair Vow-Breaker; Tou will forgive me for calling it a Hint, when you find I have little more than borrowed the Question, how far such a distress was to be carried, upon the misfortune of a Womans having innocently two Husbands, at the same time. I have given you a little taste of Comedy with it, not from my own Opinion, but the present Humour of the Town: I never contend that, because I think every reasonable Man will, and ought to govern in the pleasures he pays for. I had no occasion for the Comedy, but in the three first Acts, which Mrs. Bracegirdle particularly diverted, by the beauty, and gayety of her Action; and though I was fond of coming to the serious part, I should have been very well pleas'd (if it had been possible to have woven her into that Interest) to have had her Company to the end of my Journey. I could not, if I would, conceal what I owe Mrs. Barry; and I should despair of ever being able to pay her, if I did not imagine that I have been a little accessary to the great Applause, that every body gives her, in saying she out-plays her self; if she does that, I think we may all agree never to expect, or desire any Actor to go beyond that Commendation; I made the Play for her part, and her part has made the Play for me; It was a helpless Infant in the Arms of the Father, but has grown under her Care; I gave it just motion enough to crawl into the World, but by her power, and spirit of playing, she has breath'd a soul into it, that may keep it alive. I hope I have, in some measure, discharged my self to the Publick; but for fear of the worst, Sir, I have brought You for my Security, because I always found You in Nature enclining to be responsible for Your Friends; You have allowed me that Title, and I thank You for it; but I value my self upon Your being as heartily disposed to give it, as I was desirous to receive it. I cannot but remember some Passages, that would become Your Character, and this Dedication of my Friendship to You; but I must be silent; and 'tis the hard part of Your Favours, that You won't allow 'em to be acknowledged. I can never speak enough to my Obligation, and never little enough to Your Modesty; when I would be Grateful, I shall be Troublesom; and I know you too well, to think You will be pleased with what I can publickly say of You. Every Man, who knows You, will think I say very little, and they, who are to know You, will find I have [Page] said nothing. You are rising upon the World, and every Creature is the better for You, that's near You; and as Juvenal says of his Emperor, Sat. 7. Materiamque tibi vestra indulgentia quaerit. I may speak of Your Virtues, and good Qualities, though You wont allow me to be a Witness to the World of the frequent Occasions You have found out to employ 'em. If Generosity with Friendship, Learning with Sound Sense, True Wit, and Humour with good Nature, be Accomplishments to Qualifie a Gentleman for a Patron, I am sure I have lit right on Mr. Hammond. I have reason to think I have made You my Friend; and You shall have reason to believe that You have secured me to be,

SIR,

Your Humble Servant, THO. SOUTHERNE.

To Mr. Southerne, on his PLAY, call'd, The Fatal Marriage; or, The Innocent Adultery.

[Page]

AS when some Potentate, whose Princely Care

Governs with equal Reins, in Peace and War,

Drives gently on; and with an easie sway

Compels the Headstrong Subject to obey;

Admir'd by all, yet Grumbled at by some,

(For who e'er sate Unenvy'd on a Throne?)

At length, as Providence has made him Great,

So to make Perfect, what was not Compleat,

The joyful News of a Young Princes Birth,

Comes to fulfil an Universal Mirth:

Then the glad Realm, with Acclamations loud,

As well from Sages, as the common Croud,

Proclaims its Joy, whilst Ecchoes round repeat

The New-born Off-spring Beauteous, as 'tis Great,

Thus Sir amidst the mighty Shouts of Fame,

Which must attend on your Poetick Flame,

Suffer my feeble suffrage in the List;

The Mite was still a Gift, tho' not the Best.

Should I attempt to say what Praise is due,

'Twere to tell all, what they already knew.

So fine your Passions; so sublime your Thought;

All, ev'ry part, so exquisitely wrote;

So short your Repartees, and yet so plain,

That Criticks lose their old accustom'd Aim.

Whilst others Blaze at distance, but when nigh

Afford not half the Pleasure to the Eye,

You, like a well form'd Lamp, disperse your Rays

With equal Lustre, round, in ev'ry Place.

Great is our Joy, with wonder we look on,

To see so fine a Texture, yet so strong:

Whilst through the Theatres, the Court, and Town

Fame speaks aloud, and makes the Author known.

Southern!—the Guide, to lead us in the Right,

Great as our Wishes, as our Hopes Polite.

Southerne!—The Subject is too Infinite.

W. S.

PROLOGUE.
Spoken by Mrs. Bracegirdle.

[Page]

WHen once a Poet settles an ill Name,

Let him Write well, or ill, 'tis all the same:

For Criticks now a days, like Flocks of Sheep,

All follow, when the first has made the leap.

And, do you Justice, most are well enclin'd

To censure Faults you know not how to find:

Some cavil at the Style, and some the Actors;

For right or wrong, we pass for Malefactors.

Some well-bred Persons carp at the Decorum,

As if they bore the Drawing-Room before 'em.

Sometimes your soft respectful Spark discovers,

Our Ladies are too coming to their Lovers;

For they who still pursue, but ne'r enjoy,

In every case expect a Siege of Troy.

There are some others too who offer Battel,

And with their Time, and Place, maul Aristotle.

Ask what they mean, and after some Grimace,

They tell you, Twelve's the Time; and for the Place,

The Chocolate-House, at the Looking-glass.

To please such Judges, some have tir'd their Brains,

And almost had their Labour for their pains:

After a Twelve-month vainly spent in Plotting,

These metled Criticks cry 'tis good for Nothing;

But wiser Authors turn their Plots upon you,

And Plot to purpose when they get your Money.

The Persons Represented.

[Page]

MEN. | By
Count Baldwin, Father to Biron, and Carlos. | Mr. Kynaston.
Biron, Marry'd to Isabella, suppos'd Dead. | Mr. Williams.
Carlos, his younger Brother. | Mr. Powell.
Villeroy, in Love with Isabella, Marries her. | Mr. Betterton.
Frederick, a Friend to Carlos. | Mr. Verbruggen.
Fernando, Husband to Julia. | Mr. Doggett.
Fabian his Son. | Mr. Mich. Lee.
Jaqueline Frederick's Servant. | Mr. Bowen.
Sampson Porter to Count Baldwin. | Mr. Underhill.
A Child of Isabella's by Biron. |
Bellford, a Friend of Birons. | Mr. Harris.
Pedro, a Servant to Carlos. | Mr. Freeman.

VVOMEN.

Isabella, Marry'd to Biron and Villeroy. | Mrs. Barry.
Julia, VVife to Fernando. | Mrs. Knight.
Victoria, Fernando's Daughter. | Mrs. Bracegirdle
Nurse to Biron. | Mrs. Lee.
Officers, Servants, Men and Women. |

The Scene Brussels.

THE Fatal Marriage; OR, THE Innocent Adultery.

[Page]

1

ACT I. SCENE I. The Street.

Fabian comes in before Frederick and Jaqueline.

Fab.

SUCH an unlucky Accident! such a Misfortune!

Fred.

What is't, Fabian?

Fab.

A catching distemper; 'twill infect every body that comes near me: The Tokens will appear on the Faces of my Friends, in a day or two; and all the Professions they have made to my Prosperity, will cool into a Complement of Condolance; a civil Salutation of the Hat in haste; and end in the usual Form of, Your Humble Servant: with the hearty hope of never seeing me again.

Fred.

This is the old quarrel between your Father and you.

Fab.

Ev'n so: My liberal, conscientious, loving, welldispos'd Father has forbid me his House; and civilly desir'd me to seek my Fortune.

[Page]Fred.

O, you must expect to be dis-inherited twice or thrice, to try your Obedience, before you're the better for him. But it happens unluckily at this time: What will become of the Ladies?

Fab.

'Tis that troubles me: to be turn'd out of doors, when I had honestly undertaken the making my Mother-in-Law's, and Sister's Fortune, as well as my own. I have promoted the design as far as I cou'd: I hope you and Carlos will carry it on. There's a Letter from my Sister,

[Gives him a Letter.

to desire your assistance: I think she wants nothing but an opportunity of running away with you.

Fred.

That I have setled in a Letter to her.

[Feeling for his Letter.

I have contriv'd her escape: but how to send it now—

Jaq.

That, Sir, I think, falls under my employment: Let me alone for the Letter.

Fab.

There's an old Gentleman coming this way will certainly deliver it.

Jaq.

Gad, and so he shall: 'tis very well thought upon: Sir, your most humble Servant. The Letter, the Letter, Sir;

[To Frederick.

I'le do your business, I warrant you.

Fred.

I have left it unfortunately behind me upon my Table: Jaqueline, make haste, and bring it me.

[Jaqueline runs out.

Fab.

I have it in my head to be reveng'd of this old Fellow: Run away with my Sister, be sure, whatever you do: rely upon the old Man's conscience to give her a Portion: all that I can do for you—is to pray (tho' I think there will be no great need of my Prayers) that he will never give you a Shilling.

[Aside.

Carlos, I suppose, knows how to behave himself between a handsome young Lady, my Mother-in-Law, and a Coxcombly old Fellow, my Father. When we are all in Rebellion, a general Pardon must follow.

[Exit.

[Fernando enters to Frederick.

Fern.

Sure I saw just now a glimpse of my Rascally [Page] Son shoot by the corner there: Hark you, Friend, was not one Fabian with you before I came?

Fred.

Your Son Fabian, Sir; he was here but just now.

Fern.

My Son! hum! he may be your Son, if you like him; for I disown him.

Fred.

Ay, so I hear indeed: 'tis a thousand pities, a pretty Gentleman, as he is—

Fern.

A pretty Gentleman! yes, truly, he's a very pretty Gentleman: When you can find nothing that a Coxcomb is good for, but to spend money, you cry, he's a pretty Gentleman. What, I suppose you were with him last night, a Serenading (as you pretty Gentlemen call it) but in my language, 'tis catterwawling; good for nothing but to disturb a civil neighbourhood; waken our Wives into wicked wishes; and put 'em in mind of younger Fellows than their Husbands.

Fred.

You mistake me, Sir—

Fern.

I don't know whether I mistake you: but I'm sure, among other his enormities of last night, had not a less Rascal of the Company interpos'd, that Fabian you speak of, wou'd have carry'd me bodily away with him, in the Case of a Base Viol.

Fred.

Nay then he is to blame indeed.

Fern.

To blame, do you call it!

Fred.

I hope I shall make you a better Son, Sir, if you please to accept of me: I have made my applications to you a great while.

Fern.

Hold, hold, Sir; I have plague enough with those Children I have already; I want no more, I thank you. What, I warrant you, you'll say I have a handsom Daughter; why, very well: and every body will say I have a handsom Wife.

Fred.

Yes, indeed Sir, every body must say your Wife is a very fine Lady.

Fern.

O, must they so? Why how do I know then, that you han't as great a mind to my Wife, as you have to my Daughter? you look as if you wou'd rather help to bring some more Children into my Family, than take any out of it: But I shall watch you for spoiling my Wife's shape, I promise you. 'Tis very hard upon marry'd Men, that's the truth on't: 'tis [Page] a sin, and a shame, there shou'd be so many ways of making a Cuckold; when there are so few, or none to prevent it. Now are you going to put in a long answer to every particular, but I shall save you the trouble.

[Going.

Fred.

Sir, I shan't think it a trouble—

Fern.

To make me a Cuckold? no, no, I believe you.

Fred.

You won't understand me.

Fern.

I do understand you.

Fred.

Then, Sir, I leave the business entirely to your prudence, to manage according to your discretion.

Fern.

Is the Devil in the Fellow? because I understand that he has a design upon my Wife, he says, he leaves me to manage it according to my discretion: Why perhaps you expect I shou'd pimp for you: Are not you a very impudent Fellow? or is this your way of proceeding with the Husbands? From this time forward you shall not so much as see my Wife through a double-barr'd window; and to put you out of all other hopes, I will marry my Daughter very shortly to a Friend of my own that will deserve her.

[Going.

Fred.

Will you resolve without hearing me?

[Jaqueline enters to 'em.

Fern.

Resolve! why I do resolve to have nothing to say to you; to you, nor your Rogue there, that follows you. Odd! that Fellow looks very suspiciously.

Jaq.

Sir, Sir, say your pleasure of my Master, or to my Master; but don't disparage my Countenance: what have you to say to my Face?

Fern.

Why, I don't like it.

Jaq.

Nay, nay, if that be all—

Fern.

But that is not all: I say moreover that you must be a very impudent Fellow, that can keep such a Face in countenance.

Jaq.

Sir, I wou'd have you to know, what it seems you are ignorant of, That whatever you take me to be, Sir, I am a Gentleman, Sir.

Fern.

Nay, keep your distance, Friend, however. A Gentleman, say you! like enough: take a Pick-pocket into custody, and upon the first question of his Roguery, he shall [Page] answer, I'm a Gentleman. You never hear of a Fellow to be hang'd, tho' for stealing a clean Shirt, but he's a Gentleman; and such a Gentleman I cou'd allow you to be, if you were going to the Gallows.

[Fernando going.

Jaq.

What the Devil shall I do with my Letter? Sir, Sir, under your favour one word; I beg your pardon, Sir; if my Master has said any thing to disoblige you—Lord, Sir, you Lovers have bad memories—

[To Frederick.

My Master has forgot his main business with you, Sir.

[To Fernando.

You have forgot the Mony you came about, Sir.

[To Frederick.

Fern.

Mony, Friend! if you come about Mony, I can hear you.

Fred.

What Mony do'st talk of? I want no Mony.

Jaq.

Pray, Sir, pardon me; I am your Steward, and know your wants; you do want—and I want—

[Shows the Letter, and makes Signs.

Pox on him, he won't apprehend me.

Fred.

There's something to be done with that Letter: I don't understand him, but I'le give into't if I can—

[Applying to Fernando.

I was loath to discover it, but the best Estates may want Mony sometimes: You shall have what Security—

[Jaqueline pins a Letter to Fernando's Coat behind.

Fern.

I am for a Mortgage, or nothing—

What a pox do you mean, gathering about me so?

Have you a design upon my Person?

Fred.

Fye, fye, Sir; well you minded what I said?

Fern.

Minded what you said! I thank you, I had more occasion to mind what you did: for ought I know I may be robb'd—

[Fernando searching his Pockets.

Jaq.

Of your Daughter, in good time.

[Aside.

Fern.

My Pockets may be pickt.

Jaq.

Of a short Pipe, and Iron Tobacco-Box.

Fern.

Very well, Sir, this trick won't take.

Jaq.

Yes, but it will, Sir.

Fern.

What then, you design'd to abuse me, to make me [Page] your Property, your Go-between? ha? what shall I do for you? have you no Commendation-token of your affection, or so, to my Wife, nor Daughter? what, you have a Letter; I know. I shall certainly deliver it.

Jaq.

That will be kind, indeed, when my Master sends one along with you.

Fern.

At any time, at any time.

Fred.

I'm glad I know the way.

Fern.

O, you can't miss it by me:

You can't find such another for your purpose.

Jaq.

By my troth, I think not, Sir; ha, ha, ha.

Fern.

Do you laugh at your good Fortune already?

Jaq.

I beg your Pardon, Sir, but I must laugh.

Fern.

Do, do, try with the silly Gentleman, your Master, whether you can laugh me out of my Daughter, or no.

[Exit.

Jaq.

I think I have bid fair for't.

Fred.

'Twas pretty well towards it, to make him carry the Letter himself.

Jaq.

There's no danger of its miscarrying; the whole Family is in a Conspiracy against him; and whoever gets it, will deliver it to Victoria.

Fred.

I know Fabian will do any thing that's mischievous to assist me: Go home, and desire him to stay for me: Behave your self handsomely in this business, and you shall be a Gentleman in earnest. Who's here? Villeroy and Carlos: here, here Jaqueline.

[Whispers.

Enter Villeroy and Carlos.

Carl.

This constancy of yours will establish an immortal Reputation among the Women.

Vil.

If it wou'd establish me with Isabella—

Carl.

Follow her, follow her: Troy Town was won at last.

Vil.

I have follow'd her these seven years, and now but live in hopes.

Carl.

But live in hopes! why, hope is the ready Road, the Lovers baiting-place, and for ought you know, but one Stage short of the possession of your Mistress.

[Page]Vil.

But my hopes, I fear, are more of my own making, than hers: and proceed rather from my wishes, than any encouragement she has giv'n me.

Carl.

That I can't tell: the Sex is very various: There are no certain measures to be prescrib'd, or follow'd, in making our approaches to the Women. All that we have to do, I think, is to attempt 'em in the weakest part: Press 'em but hard, and they will all fall under the necessity of a Surrender at last. That Favour comes at once; and sometimes when we least expect it.

Vil.

I shall be glad to find it so.

Carl.

You will find it so. Every place is to be taken,

That is not to be reliev'd: She must comply.

Vil.

I'm going to visit her.

Carl.

What Interest a Brother-in-Law can have with her, depend upon.

Vil.

I know your Interest, and I thank you.

[Exit.

Carl.

Be sure of me to help the Marriage forward.

Why so, Frederick, am not I a very honest Fellow, to endeavour to provide a good Husband for my elder Brother's Widow?

Fred.

A very kind Relation indeed: you'll give your Consent to the Match, where you are to have the Benefit of the Bargain.

Carl.

Tho' I have taken care to root her out of our Family, I wou'd transplant her into Villeroy's.

Fred.

That has a face of good Nature; but it squints with both Eyes upon your own Interest.

Carl.

That trick I learnt in the Schools, in your company, when I was a younger Brother, and design'd for the Church.

Fred.

The Church is a very good School: there are wise Men and Fools of every Foundation: but there are Lessons for every Learner; Doctrines for all Disciples, and calculated to all capacities, to thrive or starve by, as they are able to digest 'em. The Church will teach us to rise in this World, as well as in the next, if we have but Grace to follow her Example.

[Page]Car.

I think, I have taken care to improve the Principles I receiv'd from her. What did they turn me into a Trade for, but to thrive by the Mystery? and Cheating is the Mystery in all the Professions I know of.

Fred.

I have a great deal of News for you, about Fernando and his Family; the Wife and Daughter are in distress, we must have mercy on 'em.

When you have secur'd the main matter of Villeroy, and Isabella; Julia desires to fall under your consideration.

Car.

I'm something busie at present;

But I'le take care of her.

[Exeunt.

Scene 2. Fernando's House.

Enter Julia, and Victoria.

Jul.

Here's your Father behind us.

Vict.

I hope the Old Eves-dropper has not over-heard me.

Enter Fernando, with the Note pinn'd to his Coat.

Fern.

Who's that dares talk of Love in my House?

It shall be Treason to mention it.

Jul.

Your own jealous suspicion; here's nothing

Of Love in this House to be talkt of.

Fern.

My own jealous suspicion! it may be so; however, I shall take an occasion to search my House, from the Garret to the Cellar; and if I do find any Love in it, or any thing towards, to encourage it—

Vict.

In the Cellar, Sir! what shou'd you find there?

Cold Meat, and small Beer, are no great Provocatives:

Won't you allow us to Eat and Drink, Father?

Fern.

To Eat and Drink, Father! thou art always cramming, by thy good will: That Jade's Gut wou'd ruine a little Fortune; wou'd any, but I, were oblig'd to provide for it. Let me see, I don't know but, in my absence, you may have let in some Rascal or another, and hid him—

[Page]Jul.

Why don't you look under the Table?

Fern.

There's something going forward against me, I know, Gentlewomen, by your always being together: Come, come, what's the contrivance? let me know your design, I'le tell you whether 'twill prosper, or no.

Jul.

In short, Husband, I must tell you, your Jealousie has quite tir'd me, and I can live no longer under your Tyrannical Government.

Fern.

Very well; mine is a Tyrannical Government:

And why, I pray? because it refuses you the priveledge of making me a Cuckold:

A pretty Priviledge truly! and you will plead it as often as you can, no doubt on't:

But I shall watch you.

[Victoria spies the Letter.

Vict.

Hey day! what merry Company has my Father been in?

Fern.

Why, do you find me in so merry an Humor, Mistress?

Vict.

In a Humour to entertain us, I see, Sir.

Some body has play'd the Rogue with him.

[Aside.

I'le try to Read it—

Fern.

The Spirit of Rebellion has been among you in my absence, to perswade you to resist my Lawful Authority: but whether that Spirit appear'd in the simple shape of a Letter only, or in the more lewd Limbs of a Lover, you know best—

Jul.

I know nothing.

[Turning from him.

Fern.

Look you, Wife, if there is a necessity for doing it, do it the cheapest way:

Your Expresses, your Letter-carriers, will cost Mony: Ah! wou'd I cou'd light upon one of those Letter-carriers, I wou'd so pay 'em.

Vict.

'Tis directed to me—

I had almost spoil'd all.

[Takes the Letter off.

Fern.

What is that Wench doing behind me there?

No good I warrant her.

[Page]Vict.

Nothing, Sir, but some Fool or other has been chalking you upon the back.

[Rubs him.

Fern.

O! 'twas that Rogue Frederick's Man: I felt him indeed fumbling about me when his Master whisper'd me: but I shall take an occasion to score him over the Coxcomb, when I see him agen.

Vict.

Did he send it, Father?

Fern.

Send what, Daughter! wou'd you have had him sent any thing? I cou'd do no more, than offer my Service. He did not like the conveyance, I suppose; and so you are disappointed.

Vict.

Not I indeed, Father, I'm not disappointed;

I have as much as I expected, or desir'd.

Fern.

As much as you expected, or desir'd!

Vict.

What have I to do with him?

Fern.

Ah! Gypsie! you don't know what you have to do with him?

Nor you don't desire to be instructed?

But if you are ignorant, here's a Woman of Experience:

Your Mother can inform you;

She has something to do with him, if you han't.

Get you gone to your several Chambers, go.

I'le bring you News from your Fellows:

Rely upon me for your Intelligence:

I'le do your business, I warrant you.

[Thrusts 'em in before him.

Scene 3. The Street.

Villeroy, with Isabella and her little Son.

Isa.

Why do you follow me? you know, I am a Bankrupt every way; too far engag'd ever to make return; I own you've been more than a Brother to me, been my Friend;

[Page] And at a time, when Friends are found no more;

A Friend to my Misfortunes.

Vill.

I must be always your Friend.

Isa.

I have known, and found you truly my Friend; and wou'd I cou'd be yours: But the Unfortunate cannot be Friends: Fate watches the first motion of the Soul, to disappoint our wishes; if we pray for Blessings, they prove Curses in the end, to ruine all about us. Pray be gone, take warning, and be happy.

Vil.

Happiness!

There's none for me, without you: Riches, Name,

Health, Fame, Distinction, Place, and Quality,

Are the incumbrances of groaning Life,

To make it but more tedious, without you.

What serve the Goods of Fortune for? to raise

My hopes, that youat last will share 'em with me.

Long Life it self, the Universal Prayer,

And Heaven's Reward of Well-Deservers here,

Wou'd prove a Plague to me; to see you always,

And never see you mine! still to Desire,

And never to enjoy!

Isa.

I must not hear you.

Vil.

Thus, at this awful distance, I have serv'd a Seven Years bondage—do I call it bondage,

When I can never wish to be Redeem'd?

No, let me rather linger out a Life

Of expectation, that you may be mine;

Than be restor'd to the indifference

Of seeing you, without this pleasing pain.

I've lost my self, and never wou'd be found,

But in these Arms.

Isa.

O, I have heard all this!

—But must no more—the Charmer is no more.

My buried Husband rises in the Face

Of my dear Boy, and chides me for my stay:

Can'st thou forgive me, Child?

[Page]Child.

Why, have you done a fault? you cry, as if you had:

Indeed now, I have done nothing to offend you:

But if you kiss me, and look so very sad

Upon me, I shall cry too.

Isa.

My little Angel, no, you must not cry;

Sorrow will overtake thy steps too soon;

I shou'd not hasten it.

Vil.

What can I say!

The Arguments that make against my Hopes,

Prevail upon my Heart, and fix me more;

Those pious Tears you hourly throw away

Upon the Grave, have all their quick'ning Charms,

And more engage my Love, to make you mine.

When yet a Virgin, free, and indispos'd,

I Lov'd, but saw you only with my Eyes;

I cou'd not reach the Beauties of your Soul:

I have since liv'd in Contemplation,

And long experience of your growing Goodness:

What then was Passion, is my Judgment now,

Thro' all the several changes of your Life,

Confirm'd, and setled in adoring you.

Isa.

Nay, then I must be gone: if you're my Friend;

If you regard my little Interest,

No more of this; you see, I grant you all

That Friendship will allow: be still my Friend;

That's all I can receive, or have to give.

I'm going to my Father: he needs not an excuse

To use me ill; pray leave me to the trial.

Vil.

I'm only born to be what you wou'd have me:

The Creature of your Pow'r, and must obey,

In every thing obey you. I am going:

But all good Fortune go along with you.

[Exit.

Isa.

I shall need all your wishes—

[Knocks.

Lockt! and fast!

Where is the Charity that us'd to stand,

In our Forefathers Hospitable days,

At Great Mens Doors, ready for our wants,

[Page] Like the good Angel of the Family,

With open Arms taking the Needy in,

To feed, and cloath, to comfort, and relieve 'em?

Now ev'n their Gates are shut against the Poor.

[She knocks again.

Sampson enters to her!

Sam.

Well, what's to do now, I trow? you knock as loud, as if you were invited; and that's more than I hear of: but I can tell you, you may look twice about you for a Welcome in a great Man's Family, before you find it unless you bring it along with you.

Isa.

I hope, I bring my Welcome along with me.

Is your Lord at home?

Sam.

My Lord at home!

Isa.

Count Baldwin lives here still?

Sam.

Ay, ay, Count Baldwin does live here:

And I am his Porter: but what's that to the purpose, good Woman, of my Lord's being at home?

If you had enquir'd for Mrs. Comfit, the House-keeper, or had the good Fortune to be acquainted with the Butler; you might have what you came for; and I cou'd make you an answer: but for my Lord's being at home to every idle Body that enquires for him—

Isa.

Why, don't you know me, Friend?

Sam.

Not I, not I, Mistress; I may have seen you before, or so: But Men of Employment must forget their Acquaintance; especially such as we are never to be the better for.

[Going to shut the door, Nurse enters, having over-heard him.

Nur.

Handsomer words wou'd become you, and mend your Manners,

Sampson:

Do you know who you prate to?

Isa.

I'm glad you know me, Nurse.

Nur.

Marry, Heaven forbid, Madam, that I shou'd ever forget you, or my little Jewel—

[Isabella goes in with her Child.

[Page] Now my Blessing go along with you, wherever you go, or whatever you are about. Fye, Sampson, how cou'dst thou be such a Saracen? A Turk wou'd have been a better Christian, than to have done so barbarously by so good a Lady.

Sam.

Why look you, Nurse, I know you of old: by your good will you wou'd have a finger in every body's Pie, but mark the end on't; if I am call'd to acount about it, I know what I have to say.

Nur.

Marry come up here; say your pleasure, and spare not. Refuse his eldest Son's Widow, and poor Child, the comfort of seeing him! she does not trouble him so often.

Sam.

Not that I am against it, Nurse; but we are but Servants, you know: we must have no likings, but our Lord's; and must do as we are ordered.

Nur.

Nay, that's true, Sampson.

Sam.

Besides, what I did, was all for the best:

I have no ill will to the young Lady, as a body may say, upon my own account; only that I hear she is poor; and indeed, I naturally hate your decay'd Gentry: They expect as much waiting upon as when they had Mony in their Pockets, and were able to consider us for the trouble.

Nur.

Why, that is a grievance indeed in great Families; where the Gifts at good times are better than the Wages:

It wou'd do well to be reform'd.

Sam.

But what is the business, Nurse? you have been in the Family, before I came into the World: What's the reason, pray, that this Daughter-in-Law, who has so good a Report in every body's mouth, is so little set by, by my Lord?

Nur.

Why, I'le tell you, Sampson; more nor less; I'le tell the truth, that's my way, you know, without adding, or diminishing.

Sam.

Ay, marry, Nurse.

Nur.

My Lord's eldest Son, Biron by Name, the Son of his Bosom, and the Son that he wou'd have lov'd [Page] best, if he had as many as King Pyramus of Troy.

Sam.

How! King Pyramus of Troy! why, how many had he?

Nur.

Why the Ballet sings he had fifty Sons: But no matter for that. This Biron, as I was saying, was a lovely, sweet Gentleman, and indeed, no body cou'd blame his Father for loving him: He was a Son for the King of Spain, God bless him; I was his Nurse. But now I come to the point, Sampson; This Biron, without asking the advice of his Friends, hand over head, as young Men will have their Vagaries, not having the fear of his Father before his Eyes, as I may say, wilfully marries this Isabella.

Sam.

How, wilfully! he shou'd have had her consent, methinks.

Nur.

No, wilfully marries her; and which was worse, after she had setled all her Fortune upon a Nunnery, which she broke out of to run away with him. They say they had the Churches Forgiveness, but I had rather it had been his Father's.

Sam.

Why in good troth, these Nunneries, I see no good they do. I think the young Lady was in the right, to run away from a Nunnery: And I think our young Master was not in the wrong, but in marrying without a Portion.

Nur.

That was the Quarrel, I believe, Sampson:

Upon this, my old Lord wou'd never see him; disinherited him; took his younger Brother Carlos into favour, whom he never car'd for before; and at last forc'd Biron to go to the Siege of Candy, where he was kill'd.

Sam.

Alack-a-day, poor Gentleman.

Nur.

For which my old Lord hates her, as if she had been the cause of his going thither.

Sam.

Alas, alas, poor Lady, she has suffer'd for't:

She has liv'd a great while a Widow.

Nur.

A great while indeed for a young Woman, Sampson!

Sam.

Gad so, here they come, I won't venture to be seen.

[Page] Count Baldwin followed by Isabella and her Child.

C. Bald.

Whoever of your Friends directed you,

Misguided, and abus'd you, there's your way—

I can afford to shew you out agen.

What cou'd you expect from me?

Isa.

O, I have nothing to expect on Earth!

But Misery is very apt to talk:

I thought I might be heard.

C. Bald.

What can you say?

Is there in Eloquence? can there be in words

A recompensing Pow'r, a Remedy,

A Reparation of the Injuries,

The great Calamities, that you have brought

On me, and mine? You have destroy'd those hopes

I fondly rais'd, through my declining Life,

To rest my Age upon; and most undone me.

Isa.

I have undone my self too.

C. Bald.

Speak agen: Say still you are undone, and I will hear you:

With pleasure hear you.

Isa.

Wou'd my Ruine please you.

C. Bald.

Beyond all other Pleasures.

Isa.

Then you are pleas'd—for I am most undone.

C. Bald.

I pray'd but for Revenge, and Heav'n has heard,

And sent it to my wishes: These Grey Hairs

Wou'd have gone down in sorrow to the Grave

Which you have dug for me, without the thought,

The thought of leaving you more wretched here.

Isa.

Indeed I am most wretched.

When I lost my Husband—

C. Bald.

Wou'd he had never been; or never had been yours.

Isa.

I then believ'd

The measure of my sorrow then was full:

But every moment of my growing days

[Page] Makes room for woes, and adds 'em to the Sum.

I lost with Biron all the joys of Life:

But now its last supporting Means are gone:

All the kind helps that Heav'n in pity rais'd,

In charitable pity to our wants,

At last have left us: Now bereft of all,

But this last tryal of a cruel Father,

To save us both from sinking. O my Child!

Kneel with me, knock at Nature in his Heart.

Let the resemblance of a once-lov'd Son,

Speak in this little One, who never wrong'd you,

And plead the Fatherless, and Widow's Cause.

O, if you ever hope to be forgiven,

As you will need to be forgiven too,

Forget our saults, that Heaven may pardon yours.

C. Bald.

How dare you mention Heaven! call to mind

Your perjur'd Vows; your plighted, broken Faith

To Heav'n, and all things holy: Were you not

Devoted, wedded to a Life recluse,

The Sacred Habit on, profest, and sworn

A Votary for ever? Can you think

The Sacrilegious Wretch, that robs the Shrine,

Is Thunder-proof?

Isa.

There, there began my woes.

Let Women all take warning of my Fate,

Never resolve, or think they can be safe;

Within the reach, and Tongues of tempting Men.

O! had I never seen my Biron's face,

Had he not tempted me, I had not fall'n,

But still continu'd innocent; and free

Of a bad World, which only he had pow'r

To reconcile, and make me try agen.

C. Bald.

Your own Inconstancy, your graceless Thoughts

Debauch'd, and reconcil'd you to the World:

He had no hand to bring you back agen,

But what you gave him. Circe, you prevail'd

Upon his honest mind, transforming him

From Virtue, and himself into what shapes

[Page] You had occasion for; and what he did

Was first inspir'd by you. A Cloyster was

Too narrow for the work you had in hand:

Your business was more general; the whole World

To be the Scene: Therefore you spread your Charms

To catch his Soul, to be the Instrument,

The wicked Instrument of your curs'd flight.

Not that you valu'd him: for any one,

Who cou'd have serv'd that turn had been as welcome.

Isa.

O! I have Sins to Heav'n, but none to him.

C. Bald.

Had my wretched Son

Marry'd a Beggar's Bastard; taken her

Out of her Rags, and made her of my Blood:

The mischief might have ceas'd, and ended there.

But bringing you into a Family,

Entails a Curse upon the Name, and House,

That takes you in: The only part of me

That did receive you, perish'd for his Crime.

'Tis a defiance to offended Heaven,

Barely to pity you: Your Sins pursue you:

The heaviest Judgments that can fall upon you,

Are your just Lot, and but prepare your Doom:

Expect 'em, and despair—Sirrah, Rogue,

How durst thou disobey me?

[To the Porter.

Isa.

Not for my self—for I am past the hopes

Of being heard—but for this Innocent—

And then I never will disturb you more.

C. Bald.

I almost pity the unhappy Child:

But being yours—

Isa.

Look on him as your Son's;

And let his part in him answer for mine.

O save, defend him, save him from the wrongs

That fall upon the Poor.

C. Bald.

It touches me—and I will save him—

But to keep him safe; never come near him more.

Isa.

What! take him from me!

No, we must never part: 'tis the last hold

Of comfort I have left, and when he fails

[Page] All goes along with him: O! cou'd you be

The Tyrant to divorce Life from my Life?

I live but in my Child.

No, let me pray in vain, and beg my bread

From door to door, to feed his dayly wants,

Rather than always lose him.

C. Bald.

Then have your Child, and feed him with your Prayer.

You, Rascal, Slave; what do I keep you for?

How came this Woman in?

Sam.

Why indeed, my Lord, I did as good as tell her before, my thoughts upon the matter—

C. Bald.

Did you so, Sir? now then tell her mine:

Tell her I sent you to her.

[Thrusts him towards her.

There's one more to provide her.

Sam.

Good my Lord, what I did was in perfect Obedience to the old Nurse there: I told her what it wou'd come to.

C. Bald.

What! this was a Plot upon me. Mumper, you, were you in the Conspiracy? be gone,

Go all together;

I have provided you an Equipage,

Now set up when you please.

She's old enough to do you service: I have none for her.

The wide World lies before you: be gone, take any Road,

But this, to beg or starve in: I shall be glad

To hear of you: but never see me more.

[He drives 'em off before him.]

2

[Page]

ACT II. SCENE I.

Enter Villeroy and Carlos.

Carl.

THE Part I act in your Interest, goes against

The grain of my good Nature and Conscience:

But since 'tis necessary to your Service;

And will be my Sister's advantage in the end

I'm better reconcil'd to't.

Vil.

My Interest!

O never think I can intend to raise

An Interest from Isabella's wrongs.

Your Father may have interested ends,

In her undoing: but my heart has none.

Her Happiness must be my Interest,

And that I wou'd restore.

Carl.

Why so I mean.

These hardships that my Father lays upon her,

I'm sorry for; and wish I cou'd prevent:

But he will have his way. Since there was nothing to be hop'd from her prosperity, the change of her Fortune may alter the condition of her thoughts, and make at last for you.

Vil.

She is above her Fortune.

Carl.

Try her agen. Women commonly love according to the circumstances they are in.

Vil.

Common VVomen may.

Carl.

Since you are not accessary to the Injustice, you may be perswaded to take the advantage of other Peoples Crimes.

Vil.

I must despise all those advantages,

That indirectly can advance my love.

No, tho' I live but in the hopes of her;

And languish for th' enjoyment of those hopes.

[Page] I'de rather pine in a consuming want

Of what I wish, than have the Blessing mine,

From any reason, but consenting Love.

O! let me never have it to remember;

I cou'd betray her, coldly to comply:

When a clear, generous choice bestows her on me,

I know to value the unequal'd Gift:

I wou'd not have it, but to value it.

Carl.

Take your own way: remember,

What I offer'd, came from a Friend.

Vil.

I understand it so. I'le serve her for her self,

Without the thought of a Reward.

[Exit.

Car.

Agree that point between you.

If you marry her any way, you do my business.

Enter Frederick and Jaqueline to him.

Fred.

Well, all goes well, I hope.

Carl.

As I cou'd wish. I can't stay with you: I must be near, if occasion be, to lend a helping hand: When this Marriage is over, I design to come in for a snack of Fernando's Family.

[Exit.

Fred.

The more the merrier, his VVife says.

I hope to dispose of the Daughter my self.

Jaq.

You Men of Intrigue are commonly lookt upon to be the idle part of Mankind, that have nothing to do: now I am of a contrary Opinion—

Fred.

Why so, Jaqueline?

Jaq.

Because a right good Whoremaster is never at the end of his business.

Enter Fabian in a Fryar's Habit.

Fred.

How! Fabian turn'd Fryar!

Fab.

As you see, Frederick; you will all come to a serious sense of your Sins, one time or other, as I have done. I have had a good Father, and I have been an [Page] ungracious Boy to him; that's the truth on't. Therefore to make him what satisfaction I can, for my past faults, I have taken this Habit, with an intention to pray for him—

Fred.

Why thou art not mad, Fabian?

Fab.

Not mad of a Monastery, I assure you. I am never the nearer being a Saint, for putting on the Habit of Piety: the Profession and the practice of it are two things in the Schools; and wise Men distinguish 'em into several Interests. In short, I have told our honest Abbot the whole History of my Father's Jealousie, Covetousness, and Hardheartedness to his VVife and Children: He, good Man, making it a point of Conscience to contribute as much as he can to a Work of Charity, has giv'n me leave to put on this Habit, for the carrying on the method of his Cure.

Fred.

But what do you propose by this?

Fab.

Why, I propose that every body shall be the better for it, but my Father. For, upon the credit of this my Reformation, believing, from my Cloathing, that I shall have no more occasion for the Transitory things of this VVorld, his Pocket will plead for me, and the old Fellow take me into favour agen.

Fred.

That's something indeed.

Fab.

Then, in the first place, if you miscarry to Night in your design upon my Sister, I shall be able to deliver a Letter, and bring it about another time.

Fred.

Very well.

Fab.

Secondly, I intend to put the means honestly into my Mother's hands, to make my Father a Cuckold, if she pleases.

Jaq.

These are very good reasons indeed, Sir.

Fab.

Besides these advantages to the Publick, I have a private reason of my own, to be reveng'd upon the Person of the old Gentleman. I must not discover too much of my contrivance, for fear of lessening the pleasure in bringing it about—

[Page] I shall have occasion of some witty Rogue, that can be mischievous, when there's no danger: I think that's pretty near your Character, Jaqueline.

Jaq.

O, Sir, you do me too much Honour.

Fab.

Can't you spare him a little?

Fred.

Not well to Night: to Morrow—

Fab.

Will do my business. I have one part of my Farce, the Fryars will scruple a little: Jaqueline must act that: The whole Fraternity are concern'd in my Plot, I assure you.

Jaq.

I'm glad to hear that, Sir; I love a Plot where the Clergy's concern'd: They will always be sure of the Benefit, without the danger of the beating: I am mainly of their Principles.

Fab.

I am something in haste at present:

To Morrow you shall know more.

[Exeunt.

Scene 2. Isabella's House.

Isabella and Nurse, Isabella's little Son at Play upon the Floor.

Isa.

Sooner, or later, all things pass away,

And are no more: The Beggar and the King,

With equal steps, tread forward to their end:

Tho' they appear of different Natures now;

Not of the same days work of Providence;

They meet at last: the reconciling Grave

Swallows Distinction first, that made us Foes,

Then all alike lie down in peace together.

When will that hour of Peace arrive for me!

In Heav'n I shall find it—not in Heav'n,

If my old Tyrant Father can dispose

Of things above—but, there, his Interest

May be as poor as mine, and want a Friend

As much as I do here.

[Weeping.

Nurs.

Good Madam, be comforted.

[Page]Isa.

Do I deserve to be this out-cast VVretch?

Abandon'd thus, and lost? but 'tis my Lot,

The VVill of Heav'n, and I must not complain:

I wonnot for my self: let me bear all

The violence of your VVrath; but spare my Child:

Let not my Sins be visited on him:

They are; they must; a general Ruine falls

On every thing about me: Thou art lost,

Poor Nurse, by being near me.

Nurs.

I can work, or beg to do you service.

Isa.

Cou'd I forget

What I have been, I might the better bear

What I am destin'd to: I'm not the first

That have been wretched: but to think how much

I have been happier!—VVild hurrying thoughts

Start every way from my distracted Soul,

To find out hope; and only meet Despair.

What answer have I?

[Sampson enters.

Sam.

Why truly very little to the purpose: Like a Jew as he is, he says, you have had more already, than the Jewels are worth: he wishes you wou'd rather think of redeeming 'em, than expect any more Mony upon 'em.

Isa.

'Tis very well—

[Exit Sampson.

So: Poverty at home, and Debts abroad!

My present Fortune bad; my hopes yet worse!

What will become of me!—

This Ring is all I have left of value now:

'Twas giv'n me by my Husband: his first Gift

Upon our Marriage: I have always kept it,

With my best care, the Treasure next my Life:

And now but part with it, to support Life,

Which only can be dearer. Take it, Nurse,

'Twill stop the cries of hunger for a time;

Provide us Bread; and bring a short Reprieve,

To put off the bad day of Beggery,

That will come on too soon. Take care of it:

[Page] Manage it, as the last remaining Friend, that would relieve us.

[Exit Nurse.]

Heaven can only tell where we shall find another.—My dear Boy!

The Labour of his Birth was lighter to me

Than of my Fondness now; my fears for him

Are more, than in that hour of hovering Death,

They cou'd be for my self.—He minds me not.

His little sports have taken up his thoughts:

O may they never feel the pangs of mine.

Thinking will make me Mad: Why must I think?

When no thought brings me comfort.

Nurse returns.

Nurse.

O Madam! You are utterly ruin'd, and undone.

Your Creditors of all kinds are come in upon you:

They have muster'd up a Regiment of Rogues,

That are come to plunder your House, and seize

Upon all you have in the World, They are

Below, what will you do, Madam?

Isa.

Do! Nothing, no, for I am born to suffer.

Carlos enters to her.

Car.

O Sister! Can I call you by that name,

And be the Son of this inhumane Man,

Inveterate to your ruine? Do not think

I am a-kin to his Barbarity:

I must abhor my Fathers usage of you.

And from my bleeding honest Heart, must pity,

Pity your lost Condition. Can you think

Of any way, that I may serve you in?

But what enrages most my sense of grief,

My sorrow for your wrongs, is, that my Father,

Fore-knowing well the Storm that was to fall,

Has order'd me, not to appear for you.

Isa.

I thank your pity; my poor Husband fell

For disobeying him: Do not you stay

To venture his displeasure too for me.

Car.

You must resolve on something.—

[Exit.

Isa.

Let my Fate

Determine for me; I shall be prepar'd.

[Page] The worst that can befall me, is to dye:

When once it comes to that, it matters not

Which way 'tis brought about:

Whether I Starve, or Hang, or Drown, the end is still the same;

Plagues, Poison, Famine, are but several names

Of the same thing, and all conclude in Death.

—But sudden Death! O for a sudden Death,

To cheat my Persecutors of their hopes,

The expected pleasure of beholding me

Long in my pains, lingring in misery.

It wonnot be; that is deny'd me too.

Hark, they are coming; let the Torrent roar:

It can but overwhelm me in its fall;

And Life, and Death are now alike to me.

[Exeunt, the Nurse leading the Child.

Scene opens, and shews Carlos and Villeroy with the Officers.

Vil.

No farther Violence—

The Debt in all is but 4 thousand Crowns;

Were it ten times the sum, I think you know

My Fortune very well can answer it.

You have my word for this: I'll see you paid

Offi.

That's as much as we can desire:

So we have the Money, no matter whence it comes.

Vil.

To Morrow you shall have it.

Car.

Thus far all's well.—

[Enter Isabella, Nurse with the Child.

And now my Sister comes to crown the work.

[Aside.

Isa.

Where are these rav'ning Blood-hounds, that pursue

In a full cry, gaping to swallow me?

I meet your Rage, and come to be devour'd:

Say, which way are you to dispose of me?

To Dungeons, Darkness, Death.

Car.

Have Patience.

Isa.

Patience!

Offi.

You'l excuse us; we are but in our Office:

Debts must be paid.

Isa.

My Death will pay you all.

[Distractedly.

Offi.

While there is Law to be had,

People will have their own.

[Page]Vil.

'Tis very fit they should; but pray begone.

To morrow certainly—

[Exeunt Officers.

Isa.

What of to morrow?

Am I then the sport,

The Game of Fortune, and her laughing Fools?

The common spectacle, to be expos'd

From day to day, and baited for the mirth

Of the lewd Rabble? must I be reserv'd

For fresh Afflictions?

Vil.

For long happiness of Life, I hope.

Isa.

There is no hope for me.

The Load grows light, when we resolve to bear:

I'm ready for my Tryal.

Car.

Pray be calm, and know your Friends.

Isa.

My Friends! Have I a Friend?

Car.

A faithful Friend; in your extreamest need

Villeroy came in to save you.—

Isa.

Save me! How?

Car.

By satisfying all your Creditors.

Isa.

Which way? for what?

Vil.

Let me be understood,

And then condemn me: You have giv'n me leave

To be your Friend; and in that only name,

I now appear before you. I could wish,

There had been no occasion of a Friend;

Because I know you shy to be oblig'd;

And still more loath to be oblig'd by me.

Isa.

'Twas that I would avoid—

[Aside.

Vil.

I'm most unhappy, that my Services

Can be suspected, to design upon you;

I have no farther ends than to redeem you

From Fortunes wrongs; to shew my self at last,

What I have long profess'd to be, your Friend:

Allow me that; and to convince you more,

That I intend only your interest,

Forgive what I have done, and in amends

(If that can make you any, that can please you)

I'll tear my self for ever from my hopes;

[Page] Stiffle this flaming Passion in my Soul,

That has so long broke out to trouble you:

And mention my unlucky love no more.

Isa.

This generosity will ruine me.—

[aside.

Vil.

Nay, if the blessing of my looking on you,

Disturbs your peace, I will do all I can

To keep away; and never see you more.

Car.

You must not go.

Vil.

Could Isabella speak

Those few short words, I should be rooted here:

And never move but upon her Commands.

Car.

Speak to him, Sister, do not throw away

A Fortune that invites you to be happy.

In your Extremity he begs your Love;

And has deserv'd it nobly. Think upon

Your lost condition, helpless, and alone.

Tho' now you have a Friend, the time must come

That you will want one; him you may secure

To be a Friend, a Father, Husband to you.

Isa.

A Husband!

Car.

You have discharg'd your duty to the Dead,

And to the Living: 'Tis a willfulness

Not to give way to your necessities,

That force you to this Marriage

Nurse.

What must become of this poor Innocence?

[to the Child.

Car.

He wants a Father to protect his Youth,

And rear him up to Virtue. You must bear

The future blame, and answer to the World,

When you refuse the easie honest means you,

Of taking care of him.

Nur.

Of him, and me, and every one, that must depend upon

Unless you please now to provide for us, we must all perish.

Car.

Nor would I press you—

Isa.

Do not think I need your reasons, to confirm my gratitude.

I have a Soul, that's throughly sensible.

Of your great worth; and busie to contrive,

[to Villeroy.

If possible, to make you a return.

Vil.

O! Easily possible!

[Page]Isa.

It cannot be, your way: my Pleasures are

Buried, and cold in my Dead Husbands Grave.

And I should wrong the truth, my self, and you,

To say that I can ever love again.

I owe this declaration to my self:

But as a ptoof that I owe all to you,

If after what I have said, you can resolve

To think me worth your love—where am I going?

You cannot think it; 'tis impossible.

Vil.

Impossible!

Isa

You should not ask me now, nor should I grant.

I am so much oblig'd, that to consent

Wou'd want a name to recommend the Gift.

'Twould shew me poor, indebted, and compell'd,

Designing, mercenary, and I know.

You wou'd not wish to think I could be bought.

Vil,

Be bought! where is the price that can pretend

To bargain for you? Not in Fortunes power.

The Joys of Heav'n and Love, must be bestow'd:

They are not to be sold, and cannot be deserv'd.

Isa.

Some other time I'll hear you on this subject.

Vil.

Nay, then there is no time so fit for me.

[following Her.

Since you consent to hear me, hear me now;

That you may grant: You are above

The little forms, which circumscribe your Sex.

We differ but in time, let that be mine.

Isa.

You think fit

To get the better of me, and you shall;

Since you will have it so—I will be yours.

Vil.

I take you at your word.

Isa.

I give you all,

My hand; and would I had a heart to give:

But if it ever can return again, 'tis wholly yours.

Vil.

O extasie of Joy!

Leave that to me. If all my Services,

If prosperous Days, and kind indulging Nights,

If all that Man can fondly say, or do,

Can beget Love, Love shall be born again.

[Page] O Carlos! now my Friend, and Brother too.

And Nurse, I have Eternal thanks for thee.

Send for the Priest—

[Nurse goes out in haste.

This Night you must be mine.

Let me command in this, and all my Life

Shall be devoted to you.

Isa.

On your word

Never to press me to put off these Weeds,

Which best become my melancholly thoughts

You shall command me.

Vil.

Witness Heav'n and Earth

Against my Soul, when I do any thing

To give you a disquiet

Car.

I long to wish you Joy.

Vil.

You'l be a Witness of my Happiness.

Car.

For once I'll be my Sisters Father,

And give her to you.

Vil.

Next my Isabella,

Be near my Heart: I am for ever yours.

[Exeunt.

SCENE the Street before Fernando's House.

Enter Frederick and Jaquelin, with a Dark Lanthorn, and a Ladder of Ropes.

Fred.

Well! This is the time; and that's the Window.

Jaq.

And here is a Ladder, to put her in mind of her fortune.

Fred.

How's that, Sirrah?

Jac.

Why, Lord, Sir, if the Gentlewoman be Mad enough to run away from her Father, upon your account, she'l carry the frolick a little farther, in a Fortnight, and hang her self, upon her own.

Fred.

Why, you Rogue, I'm in love with her.

Jaq.

I am but your poor Servant, Sir, and if you command me to be believe you, 'tis another thing.

But I know what your love commonly ends in—

Fred.

In what, Sir?

[Page]Jaq.

In a Week, Sir; but that's her business, and not mine; unless the spirit of her Revenge, rises upon the folly of her Pride, and frightens her into the consideration of your humble Servant, Jaqueline,

Fred.

O! You are witty, Sir! The Window opens.

[Victoria above, a Night-Gown over her Mans Cloaths.

Vict.

I heard a noise: I'll listen.

Fred.

Victoria!—

Vict.

Here am I, expecting the good hour.

Boy or Girl, chuse you whether,

So we once but come together.

Jaq.

Here's your Deliverance in a Halter, Madam,

A Ladder of Ropes for you.

[Thrown up to her.

Jaq.

I had rather have it in a Halter,

Than stay where I am: Give it me.

Fred.

Be sure you fasten it above.

Vict.

Any thing to get loose below.

Jaq.

O the discretion of a Girl! She will be a Slave to any thing, that has not a title to make her one. If my Master does commit Matrimony, which he is not much addicted to, 'tis but changing a Father for a Husband: removing from one Prison to another; but that has an appearance of Liberty for the time; tho' it ends in a worse confinement at last.

Vict.

Well! The Ladder that is to convey me, is ready;

But before I part with this World, 'twould be

But reasonable to have a little Consolation,

To encourage my Journey to the next.

What am I to trust to, when I come there?

Jaq.

My Master, Madam; what should you trust to?

You can't trust an honester Gentleman, who, to my knowledge, will more infallibly break his word with you.

[aside.

Fred.

What should you trust to, but your self, Child?

Rely upon your beauty: 'twere a disparagement

Of that, to talk of Conditions, when you are certain of making your own terms.

Vict.

Nay, now is my time indeed; and 'twill be my

Own fault, if I don't: I shall shift, as my Neighbours

Daughters have done before me, if I am left

[Page] To the wide World. But, Frederick, as to your particular.

Fred

Why my particular is at your Service, and pray come down, and be satisfied; Lord, here's such a-do to perswade a Woman to her Liberty.

Vict.

I'm answer'd, I'm answer'd, and coming down as fast as I can: any thing to get rid of this Father.

Fernando enters to her Arm'd, and turns her away from the Window.

Fern.

Say you so, Gentlewoman?

Vict.

Undone, and ruin'd! what shall I do?

Fern.

I'll tell you what you shall do; get you in, Hussy, go.—Now will I personate this hopeful young Jade; and, by that means, discover the whole Intrigue.

Jaq.

What's that!

Fred.

What's what? where?

Jaq.

There's certainly a noise at the Window above.

I'll turn the blind side of my Lanthorn,

For fear of being discover'd.

Fred

You Blockhead, the noise was in the Street.—Victoria.—

[calling her.

Fern.

Ay, ay.

Where are you, my Dear.

Fern.

I am here, my Deat.

Jaq.

Are you sure you are there, Madam? For my heart misgives me plaguily about this Father of yours.

Fern.

Does it so, Rogue enough?

[aside.

Jaq.

You had best make haste: Old Argus will have an Eye upon you, and then—

Fred.

You'l slip your Opportunity.

Fern.

I'll lay hold ont—and your Ears, when I come within reach of 'em.

[aside.

Fred.

Are you coming?

Fern.

Now, speak softly. [Fernando goes down the Ladder.

Fred.

Look you to the Ladder:

I'll call the Chair to carry her off.

[Exit.

Jaq.

I'll lead you to my Master, Madam;

Pray give me your hand

[Page]Fern.

There 'tis for you—

[Strikes him.

Jaq.

By my troth, and so 'tis; but not quite so soft, as might be expected from a Lady: Sure you, or I, are mistaken, Madam.

[Looks upon him with his Lanthorn.

Mercy upon me! what do I see!

Fern.

Why, what do you see? You see the Party you expected to see; don't you, Sirrah?

Jaq.

The Devil, the Devil, the Devil.

[Crying out, and running about.

Fern.

You lye, you lye, like a Rogue,

I am none of the Devil; but I will make a Devil of you before I have done with you: I'll disappoint you of a Halter, and send you a nearer way than you thought of.

Have at you.

[Presenting a Blunderbuss at him, Jaqueline falls, Frederick runs and Disarms Fernando.

Fred.

Deliver us from a Blunderbuss.

Jaq.

O Lord, Sir, a thousand thanks to you: I am not perfectly satisfy'd whether he has kill'd me, or no; But if I am Dead, I shall be glad to hear the Old Rogue was hang'd for me.

Fred.

Who are you, that wou'd Murder my Servant?

Fern.

One that wou'd do as much for his Master.

Jaq.

Oh! he's the Devil of a Fellow; take care of him.

Fred.

Fernando! how came you here?

Fern.

Why your Mistress, and my damn'd Daughter, not being quite ready to run away with you, desir'd me to make her excuse, and come down in her room to receive you.

Jaq.

My reception was a little extraordinary: Pox take you.

Fern.

I beg your Pardon, Gentlemen, I am a little unprovided at present to entertain you; but my Servants are up in the House, I'll get them together as fast as I can; and then you shall be sure of a welcom.

Fred.

Unlucky Disappointment!

Fern.

No, no, no disappointment in the World: Stay but a little, I'll bring my Daughter my self to you; you shan't be disappointed.

[Victoria in mans Clothes opens the Door, comes forward and meets Fernando.

[Page] How's this! my Door open! and a Man come out of my House! Who are you? What wou'd you have? Thieves! Thieves! lay hold upon him: I charge you in the Kings Name to secure him—Thieves, Thieves—

[Calling out.

Vict.

As you are Gentlemen protect me; I am no Thief.

Fred.

How do we know that, Friend? 'Tis very suspicious.—

Fern.

Ay, ay, they are your Accomplices—I shall be with you—Thieves, Thieves.

[Goes in.

Vict.

If you don't find me worth your protection, when you know me, do what you please with me.

Jaq.

That's fair enough, Sir, we had best draw off in time; the House will rise upon us.

Fred.

A Pox on this unlucky adventure. Poor Victoria, she must pay for all.

[Exeunt.

Fernando returns.

Fern.

Fire, fire, you'll be burnt in your Beds; will no Body come to me?—Thieves, Thieves.

[Several servants run in.

Serv.

Where, where?

Fern.

How came my Doors open? Where's my Wife? Bid my Daughter come down. I have lost—I don't know what I have lost. They may be Plotters against the Government for ought I know; run every way to apprehend 'em.

[Servants run about the Stage.

Serv.

This way, this way.

[Exeunt.

The Scene changes; Enter Frederick, Victoria, and Jaquiline.

Jaq.

A little of the Old Rogues broad Gold would have purchas'd your Pardon if you had Robb'd him: I was in hopes of a snack of the Plunder.

Vict.

My design lay another way, I assure you.

Fred.

But that we must not enquire into.

Vict.

Why, faith, yes, If you please. I am so much oblig'd to you for my Deliverance, I'll make nothing a Secret to you.

Fred.

Nay, Sir, if it be a Secret—

Jaq.

'Twere not worth telling, Sir, if it were not a Secret.

Vict.

It is a Secret, indeed, as every thing ought to be, when there's a Woman in the case.

Fred.

Is there a VVoman in the case then?

[Page]Vict.

A very pretty Woman; but you are a Man of Honor—

Jaq

That he is upon my word, Sir; my Master is as good at a Ladies Secret as you can be, and will betray it to no body—before he has discover'd it himself.

[Aside.

Vict.

And therefore I will honestly own to you, that my business was with Victoria, Fernando's Daughter.

Fred.

With Victoria!

Jaq.

This Fool will discover himself to his Rival.

[Aside.

Fred.

Does Victoria know of your business?

Vict.

Know of my business! Why I make Love to her. I have had an Intrigue with her these three months: I am almost tir'd of her. I lye with her every Night in her Fathers House, and the Devil's in't if she is not acquainted with my business.

Jaq.

It must be your fault, if she is not, that's certain.

Vict.

Now you must know her Father is Jealous of every body for her, but me; there's one Frederick has a design upon her, she has given him some Encouragement of late, for the sake of her Liberty. I thank her, she has thought him fitter for the Fortune of her Husband than I shou'd be; she designs to Marry him, good Man, for her convenience; and I am to continue upon all occasions of Pleasure, as I tell you, Sir, her Ladiships humble Servant.

Fred.

You will have a rare time on't with this Fool of a Husband.

Vict.

I shall manage him, I warrant you; do you know him?

Fred.

I have seen him.

Jaq.

I have the Honour to know him a little too.

[Pulling his master by the sleeve.

Vict.

And what do you think of him?

Does he promise to be a Cuckold by his Countenance?

Fred

Why, faith, no, I thought not

Jaq.

But there's no faith in Faces, you know, Sir.

Fred.

It seems so indeed by what this Gentleman has told us; But Sir, do you know your Cuckold? This Frederick?

Vict.

Ay, Sir, I know him

Fred.

Hold up your Lanthorn Jaqueline

[The Lanthorn held up to Frederick's face.

Vict.

Bless me! who are you?

[Page]Fred.

That very Man, the Frederick you speak of; your Cuckold that is to be.

Vict.

Say you so, Sir, why then you are oblig'd to me for telling your Fortune beforehand; you may avoid it if you please; I have giv'n you warning.

Fred.

But I must reward you for your care of me.

Jaq.

'Tis a pretty impudent Fellow, and I'm sorry for him.

[Aside.

Fred.

Look you, Sir, if I believ'd any thing that you have said of Victoria, I wou'd not think you worth a beating upon her account: I wou'd leave you to your Vanity, and her to the folly of throwing her self away upon such a Rascal; but I know you lye; yet I'll use you better than you deserve—Draw—

[Draws.

Vict.

Not in the dark; besides you are two to one. I scorn to recant what I said; and to morrow as soon as you please—

Fred.

I shan't part with you so, you shall go home with me to Night, that I may be sure of you in the Morning.

Vict.

With all my heart; you know me well enough, and when you see my face—

Fred.

Pray let us see it—

[Jaqueline holds the Lanthorn to her face.

Vict.

You will believe that I am more—a—Woman of Honour, than to refuse a Gentleman any reasonable satisfaction.

[In a soft voice.

Fred.

May I believe my Eyes! Victoria!

Vict.

Now I won't part with you, Sir, what say you? Shall I go home with you to Night, that you may be sure of me in the Morning?

Fred.

I will be sure of thee to Night, Child.

Vict.

No, not to Night; nothing in the dark, as I told you before.

Fred.

I am confounded at your escape; your manner of making it; your Fathers coming down upon us; your Mans Clothes; and a—

Vict.

Never wonder at a Womans Invention: We have Wit enough for our own Affairs, I warrant you. In a design of pleasing our selves, you find, one way or other we bring it about.

[Page]Fred.

You have play'd the Rogue with me, Victoria, but I shall be reveng'd of you.

Vict.

Why, you won't offer to Marry sure, after the character you have had of me?

Fred.

I have had fair warning indeed, but he must have more Grace than I, who can take warning of any thing he has a mind to.

Vict.

Marriage is a bold venture at the best.

Fred.

But where we please our selves we venture least.

3

ACT III. SCENE I. Fernando's House.

Fernando meeting Fabian in a Friars Habit.

Fer.

HOW now, Son, what News with you? Bless you, bless you—tho' I am but in an indifferent humor, of Blessing at present.

Fab.

Sir, I come out of my Duty to see you.

Fer.

Why, that's well: I am lusty, as to that matter still, but your Sister, like a vagrant, a vagabond Jade, is run away from me: Let her alone, see who'll have the worst on't; thy Estate will be the better for it by some Thousands.

Fab.

Alas! my Estate, Sir! I have done with the things of this World.

Fer.

Nay, I don't perswade you; I wou'd not go about to alter your Holy resolution—But a Scurvy Jade! if I had known of her Disobedience a little sooner, I cou'd have the better afforded to have been kinder to thee—

Fab.

You have been kinder than I deserv'd, in forgiving me.

Fer.

For I am afraid I was not so kind as I shou'd have been to thee—ha?

Fab.

O dear Sir.

[Page]Fer.

Indeed I am; there might be faults on my side; If truth wou'd out, I believe I lov'd my Money a little too well, did I not? ha?

Fab

I did not deserve it, Sir.

Fer.

But I'll make thee amends. We old Fellows seldom think of doing good for our Children, till they are out of the way of receiving it. Well, and how dost thou like a Religious Life? ha?

Fab.

Very well, Sir.

Fer.

Why, very well, 'tis better than rambling up and down the Town, spending thy time and Money with the Prophane. When I die, I shall leave a swinging Legacy to the Monastery, upon thy account.

Fab.

Upon your own, Sir, we shall pray for you.

Fer.

No, no, I'll not put you to the trouble.

Fab.

And help you out of Purgatory.

Fer.

Ah! my Purgatory is in this World; and a young Wife my Tormenter. Good Son call her to me.

[Exit Fabian.

Let me see, I have lost my Daughter, but then I have saved my Money; all Daughters are lost to their Parents, one time or other; why then the cheapest way of getting rid of 'em, is always the best for the Family. If Frederick has got her, and will play the Honourable Fool to Marry her, for Love, that is, without a Penny of Portion; he is in the way of repenting his Bargain, and not I, I take it; but then I shou'd have Married her to my old Friend Francisco—why, my old Friend Francisco is luckily rid of a damn'd young Wife, that wou'd as certainly have made him a—

Enter Julia and Fabian.

Jul

A what, Husband?? as who? you are always bringing your filthy Comparisons into the Family: You put this business so often into my Head, it may [...]a [...] upon your own, one day.

Fer.

Fie, fie, Wife, I did not mean thee; that undutiful Daughter of mine! was reflecting upon; [...] us! I warrant you, [...] time! We shall [...] her [...] up, full of [Page] the Experiment, with a pitiful Petition for Pardon, and Portion.

Jul.

Not if she be wise: What Woman that has but the least sense of what it is to be happy, would not prefer want, hunger, any thing, to such an intollerable Slavery?

Fer.

Why then you are of her opinion, it seems?

Jul.

Have a care of making me so.

Fer.

I shall have a care of other Peoples making you so.

Jul.

Jealousie, and ill Usage may do much.

Fer.

A good opportunity may do more.

Jul.

One with the other, Husband.

Fer.

Wou'd make you run away from your Husband? ha?

Jul.

Ay, and run to another Man too; any thing, if my Virtue would permit me.

Fer.

Your Virtue! ah! when I stand to the mercy of your Virtue, I'll be contented to fall by that folly: No, no, I have a trick worth two on't: I'll keep you out of the temptation, and then 'tis not much matter whether you have any Virtue, or no.

Jul.

Pray, do, lock me up, that your Neighbours may know you dare not trust me at your Kinsmans Wedding.

Fab.

Sir, you and my Mother are invited: Villeroy is your Relation, and will take it ill, if you don't go.

Fer.

Yes, yes, Wife, we will go—

Fab.

Or I shall be disappointed.

[Aside.

Fer.

Hanging days are commonly Holy-days; I love to see the execution of a Husband: They have had their jest long enough upon me, I shall be glad to laugh in my turn. Besides, 'tis a publick Wedding, is it not?

Jul.

Why, What's that to the purpose?

Fab.

'Tis kept publickly.

Fer.

Why so much the better; there's less danger of you, Wife: These publick Entertainments seldom do any body hurt, but those that make 'em. All the young Fellows I know will be designing upon the New Married Woman; you must not take it ill, Wife; every one in their turn, you have had yours already. When the Husband invites, 'tis a sort of a mannerly gratitude to be civil to his Wife.

[Page]Fab.

They say indeed, whoever dances with the Bride, the Husband pays the Fidler.

Fer.

Ay, ay, let 'em all dance with her, if Cuckolds would honestly declare themselves, their number would go near to keep 'em in countenance: I hope to see 'em so much in fashion, that no body may laugh at his Neighbour.

[Exeunt.

SCENE II. Isabella's House.

Carlos, with Frederick, and Victoria, in Mans Cloaths.

Car.

You are the strangest Woman in the World, run away from your Father, and then scruple to Marry the Man you ran to!

Vict.

That will admit of a scruple, Sir.

Fred.

Don't you believe I love you?

Vict.

O, yes, Sir, your present inclination may be good, I believe: But that present inclination, how long will it last, I beseech you?

Fred.

There's a question for a Lover indeed!

Vict.

When that begins to tire, as every thing is the worse for the wearing, they say, how many Husbandly reflections will you have upon the matter! You will find out a thousand pretty things you cou'd have done with my Portion; but not one civil thing with my Person, without it: The Woman, that plays the fool my way, in running from her Friends, must have more than she can carry about her, to be welcome long in a place; and Marriage is only for Life, they say.

Fred.

I gad, she's in the right on't.

[Aside.

Car.

What can you say to this Frederick.

Vict.

Nay, he can say more than I can believe, I assure you: But I won't put him to the expence of his Conscience. When I see which way my Brothers Plot works upon my Father, I shall be able to tell you more of my mind. In the mean time I have the priviledge of my disguise, to be at the Entertainment of this Wedding.

Fred.

But you'll get such a habit of wearing the Breeches—

[Page]Vict.

When you get me out of 'em, you must keep me out of 'em; that will be your way I believe; Not but if you care for a security, you have a pretty good one upon me.

Fred.

As how pray?

Vict.

Why, I have done too much with you, to do any thing with any body else; I shan't be twice run away with, I warrant you.

Fred.

I dare rely upon you—

[Victoria exit.

Now, Carlos, every thing's to your mind.

Car.

I have taken a great deal of pains to bring it about. The severity of my Sisters Widowhood, was the only bar to my hopes, in favour of her Son.

Fred.

This Marriage has removed that.

Car.

And ruin'd 'em for ever with my Father.

Fred.

How will you be able to thank 'em for the service they have done you?

Car.

The service pays it self; We are all pleas'd, I should have visited 'em with a formal Epithalamicun [...], to bless their endeavours; but I have a Sonnet is pretty well to the purpose. Strike up Boys—'Tis not much matter now, whether my Brother be alive, or no.

[Aside.

Vict.

No news of the Bride or Bridegroom yet?

[Victoria returns.

Car.

We are going to summon 'em.

Vict.

By this time, I suppose, they may be glad of a handsome excuse to be rid of one another.

A SONG set by Mr. Purcell, and Sung by Mrs. Hudson.

1.

THe danger is over, the Battle is past,

The Nymph had her fears, but she ventur'd at last,

She try'd the encounter, and when it was done,

She smil'd at her folly, and own'd she had won.

By her Eyes we discover the Bride has been pleas'd;

Her blushes become her, her passion is eas'd;

[Page] She dissembles her joy, and affects to look down:

If she Sighs, 'tis for sorrow 'tis ended so soon.

2.

Appear all you Virgins, both Aged and Young,

All you, who have carri'd that burden too long,

Who have lost precious time, and you who are loosing,

Betray'd by your fears between doubting, and chusing:

Draw nearer, and learn what will settle your mind:

You'l find your selves happy, when once you are kind.

Do but wisely resolve the sweet venture to run,

You'l feel the loss little, and much to be won.

Villeroy enters to them.

Vil.

Who's there? my Carlos! Frederick! O my Friends!

Let me embrace you: Welcome, welcome all.

What shall I say to you, that may express

My thanks for this good Morrow? at a time—

Car. and Fred.

We came to wish you Joy.

Vil.

I have it sure;

All that this Life can give me; he must be

More than a Man, who can be happier.

I am so much transported with the thoughts

Of what I am, I know not what I do.

My Isabella! But possessing her,

Who would not lose himself? You'l pardon me

Oh! There was nothing wanting to my Soul,

But the kind Wishes of my loving Friends;

And now I have you to rejoyce with me.

Where are my Servants?

Gentlemen, this Purse will tell you that I thank you.

[to the Musick.

Where, where are you?

[To his Servants.

Are my Friends invited? Is every thing in order?

You cannot be too busie in your care.

Pray put on your best looks, as well as Cloaths.

Gold, that does every thing, shall make you smile:

[Page] Carry an Invitation in your Face,

To every one you see; no matter who.

I'll double all your Wages; nothing appear

Within these Walls, but Plenty, Mirth, and Love;

An Universal Face of Joy, and Love.

Fred.

Why this is wonderful.

Vil.

O when you all get Wives, and such as mine,

(If such another Woman can be found)

You will Rave too, Doat on the dear content,

And prattle in their praise, out of all bounds:

No matter what the Fools of form shall say,

Let 'em believe us Mad; we'll pity them,

And their dull want of knowing how to Love.

Car.

If you would talk calmly, and come to particulars,

We might be the better for the Story.

Vil.

Particulars! How? Which way shall I try

To utter my full bliss? 'Tis in my head,

'Tis in my Heart, and takes up all my Soul:

The labour of my Fancy, and too vast

A Birth of Joy, to be disclos'd so soon.

Imagination must devour it self.

About some twelve Months hence, I may begin

To speak plain sense; and then I'll rell you all.

Vict.

This Matrimony would be a Heavenly thing,

If the first Night would last always.

Vil.

Sir, I must beg your pardon: Pray forgive me

I did not see you sooner.—

[To Victoria.

A pretty Gentleman.—

[To Carlos.

Car.

A Friend of ours.

Vil.

Who is he?

Vict.

Sir, I am one, just upon the precipice

Of Marrying; and come here to try whether I like

The condition in my Friends,

Before I venture on't my self.

Vil.

O Sir! You can't do better:

I shall make Converts of you all in time.

[Servant gives him a Letter,

Car.

He does not know you.

Vict.

I'm glad on't; 'twould lay a restraint upon me,

[Page] If he did, which I have no mind to at present.

Fred.

He might take the priviledge of a Relation,

Perhaps to censure your Conduct.

Vict.

That is to say, you would if you durst:

But when I marry you, I'll give you leave.

Car.

Does Villeroy know of Fabians plot upon his Father?

Fred.

Yes; and approves of it, for the good of the Family:

That was the chief reason of inviting him.

Vil.

Unlucky accident! my Brother the Arch-Bishop of Malines,

Intending for Bruxelles, is taken desperately ill:

My Letter presses me to be with him to Night.

It must be so.

Fred.

'Tis hard indeed.—

Car.

To leave your Bride so soon.

Vil.

But having the Possession of my love,

I am the better able to support

This absence, in the hopes of my return.

Car.

Your stay will be but short.

Vil.

It will seem long.

What say you to some cooling Wines, or Fruit,

Till the Brides Dress'd?

Fred.

We wait upon you.

Vil.

Frederick, I hear you are a Bridegroom too:

Your a bold Man to Marry my Cosin Victoria,

Without her Father's leave:

But we'll take pains to make up all again.

[Exeunt.

Enter Sampson, and Nurse.

Samp.

Ay, marry Nurse, here's a Master indeed!

He'll double our Wages for us! If he comes on

As fast with my Lady, as he does with her Servants,

We are all in the way to be well pleas'd.

Nurse.

He's in a rare humour; if she be in as good a one—

Samp.

If she be, marry, she may e'en say,

They have begot it upon one another.

Nur.

Well! why don't you go back again to your old Count?

You thought your Throat cut, I warrant you,

To be turn'd out of a Noblemans Service.

Samp.

For the future, I will never serve in a House,

[Page] Where the Master, or Mistress of it lies single:

They are out of humour with every body, when

They are not pleas'd themselves. Now this going

To Bed together, makes every thing go well:

There's Mirth, and Money stirring about,

When those matters go as they should do.

Nurse.

Indeed a good Bed-fellow, Sampson—

Samp.

Ah Nurse! A good Bed-fellow is a very good thing, And goes a great way—But, what, now my Lady is marry'd, I hope we shall have company come to the house: There's something always coming from one Gentleman, or other, upon those occasions, if my Lady loves Company.

Nurse,

Add so, my Master! We must not be seen.

[Exeunt.

§

Villeroy and Fabian.

Vil.

You say 'tis innocent?

Fab.

Only a sleeping Draught, to make him forget some

Of his ill humours: when it works, he'll be thought

To have tipled too much, that's all: I'll remove him

With as little trouble, as possible.

Vil.

Is he coming?

Fab.

He's below; I'll way-lay him with a Bottle in a Corner,

And give him his Dose before you see him.

Vil.

That as you please. Pray tell the company

The bride will wait upon 'em.

[Fabian goes out.

Isabella!

[Isabella enters.

My Isabella! O the joy of Heart!

That I have leave at last to call you mine.

When I give up that Title to the Charms

Of any other wish, be nothing mine.

But let me look upon you! View you well;

This is a welcome Gallantry indeed:

I durst not ask, but it was kind to grant,

Just at the time: dispensing with your dress

Upon our Bridal-Day.

Isa.

Black might be ominous;

I would not bring ill luck along with me.

Vil.

O! if your melancholly thoughts could change

[Page] With shifting of your Dress—Time has done cures

Incredible, this way, and may again.

'Tis something that the face of Heavn appears;

Darkn'd, and hid so long in Mourning Veils:

When breaking Clouds divide, they make a way

For the bright Sun to smile upon the Day.

Isa.

I cou'd have wish'd, if you had thought it fit,

Our Marriage had not been so publick.

Vil.

Do not you grudge me my excess of Love;

That was a cause it could not be conceal'd:

Besides 'twould injure the Opinion,

I have of my good Fortune, having you;

And lessen it in other Peoples thoughts,

Busie on such occasions to enquire

Had it been private.

Isa.

I have no more to say.

Carlos, Frederick, Victoria, other Men and Women enter.

Vil.

Our Friends too, who come in to the support

Of our bad Fortune, have an honest right,

In better times, to share the good with us.

Car.

We come to claim that right, to share your joy.

Fred.

To wish you joy; and find it in our selves;

For a Friends happiness reflects a warmth,

A kindly comfort into every heart,

That is not envious.

Vil.

He must be a Friend,

Who is not envious of a happiness,

So absolute as mine; but if you are,

(As I have reason to believe you are)

Concern'd for my well-being, there's the cause:

Thank her for what I am, and what must be.

Vict.

Is not this better than lying alone, Madam?

Car.

You'l take my advice another time, Sister.

Fred

You Ladies are hard to be persuaded to please

Your selves: but you know when you are well, I hope.

Car

When you are well pleas'd he means, Sister.

You are a Judge, and within the degrees

Of comparison, having had a Husband before.

[Isa. turns away.

[Page]Vil.

Carlos, what have you done? A rising smile stole from her thoughts, just redning on her Cheek, and you have dasht it.

Car.

I am sorry for't.

Vil.

My best friends will forgive me when I own I must prefer her Peace to all the world. Pray let us bury every thing that's past; look forward to the kindly coming hour. I have a prospect of sufficient Joy; wou'd you had all to entertain your hopes, and draw you on to everlasting Love.

Enter Fernando, Julia, and Fabian.

Fern.

Why, so, so; all goes well I see: Wish you Joy,

Cosin. I am an Old Fellow, but I must salute your Bride.

[Kisses her.

A fine Woman truly! I have had two or three Glasses to her

Health already: I design to be very merry, ha?

Vil.

Why, so you shall Cosin; fill some Wine.

[To servants.

Fern.

Why, that's well said; fill some Wine. But one word with you—

Jul.

I did not know you at first.

Vict.

If my Father does not, I shall have the pleasure of teazing him.

Jul.

Your Brother has taken care that he shall know no body.

Fern.

If you had consulted me, I could have told you—

Vil.

What, Cousin?

Fern.

Why, that there goes a great deal of pains to keep a handsom Wife to ones self; remember I told you so.

Vil.

Take care of your own, Cousin.

Fern.

Why, that's true too—

[Sees Victoria with Julia,

Where are you? how! what have you to do with this Gentle-woman, Friend?

Vict.

I wou'd have something to do with her, if you wou'd let us alone.

Fer.

'Tis pity to disturb you, indeed.

Vict.

'Gad so, Sir, I beg your pardon—

[Bowing to Fernando.

Fer.

No harm done in the least, Sir.

Vict.

You look like a civil Person—

Fer.

O, a very civil Person.

[Page]Vict.

You may have an Interest in the Lady, to speak a good word for me.

Fer.

VVhy, so I may; I may speak a good word for you indeed. But for your comfort, I can tell you, she has the Grace never to mind what I say to her.

Vict.

Then do me the courtesie to leave us together, and I shall be able to speak for my self.

Fer.

I never doubted it.

Vict.

I suppose you may be her Grandfather; 'tis your business, you know, to provide for your Family.

Fer.

And why her Grandfather, pray?

Vict.

Because you look to be about those years of discretion.

Fer.

Come, you are an idle Companion, to talk at this rate to my VVife, and before my face too.

Vict.

How, Sir, your VVife! is she your VVife, Sir?

Fer.

I am her Husband, Sir.

Vict.

I beg your pardon again, Sir; I was in hopes—

Fer.

I know you were; you were in hopes to make me a Cuckold: But you are an impudent Fellow for your hopes; and so get you gone about your business. Ha! what's the matter with me?

Jul.

VVhy, Husband, what's the matter?

Fer.

I am so drowsie all on the sudden—

[Yawns.

Vil.

The Glass stays for you, Fernando.

Fer.

I'll Drink no more. VVife, let us go home.

Fred.

One Glass to the Bride, Sir.

Fer.

O, are you there? You have a Daughter of mine in keeping, I take it; wish you Joy of her.

[Yawns.

Fred.

Your wishes will go a great way to't, Sir.

Fer.

No farther;

[Yawns.]

they will go no farther I tell you. VVife, VVife, let us be going VVife. Sure I am Enchanted—

[Yawns.

Vil.

Come, come, Fernando, you will take your Daughter into favour I know.

Fer.

Pray give me leave—

[Yawns.

Car.

To depart in Peace.

Fer.

VVhat I ought to do—

[Yawns and falls into a Chair.

[Page]Vict.

VVe shall know when he rises.

Vil.

I leave you to consider it—

Fred.

Upon his Pillow.

Fer.

VVife, VVife, come along with me.

Fab.

I'll take care of my Father; take no notice, but come as soon as you can to me.

[Fabian has Fernando carry'd off in a Chair.

Car.

Now, Madam, I may take care of you.

[To Julia.

Fred.

VVhat have we here?

Vil.

Something is well meant:

Let us receive it so. Pray sit my Friends.

An Entertainment of Dancing; after which a Song sent by an unknown hand, set by Mr. Henry Purcell, and Sung by Mrs. Ayliff.

§

I.

I Sigh'd, and own'd my Love:

Nor did the Fair my Passion disapprove:

A soft engaging Air,

Not often apt to cause Despair,

Declar'd she gave attention to my Pray'r.

She seem'd to pity my Distress,

And I expected nothing less,

Than what her every look does now confess.

II.

But, Oh, her change destroys

The Charming prospect of my promis'd Joys:

She's Rob'd of every Grace

That argu'd pity in her Face,

And cold, forbidding frowns, supply their place.

But while she strives to chill desire,

Her brighter Eyes such warmth inspire,

She checks the flame, but cannot quench the fire.

[Page]Vil.

You have not minded this poor Pageantry.

Isa.

I minded what you said; you are to leave me:

I'm sorry for the cause.

Vil.

O cou'd I think;

Cou'd I perswade my self, that your concern

For me, or for my absence, had employed you—

But you are all possess'd another way.

I shall be Jealous of this Rival, Grief,

That you indulge; it sits so near your Heart,

There is not room enough for mighty Love.

[Servant whispers Vil.

We come. You, Carlos,

Will act a Brothers part, till my return;

And be the Guardian here. All, all I have,

That's dear to me, I give up to your care.

Our Dinner calls upon us: wou'd I had

An Entertainment that cou'd speak my Joy,

And thanks to this kind company. Lead on.

Long suff'ring Lovers wou'd consent to stay,

For the reward of such a Night and Day.

[Exeunt.

Carlos leading the Bride.

4

ACT IV. SCENE I. The Monastery Burying-place, Fernando's Tomb; Jaqueline, with others, Dress'd for Procession.

Enter Fabian, with Carlos, Julia, Frederick, and Victoria.

Fab.

BE satisfied, and expect the consequence.

If I don't answer your expectations,

Never rely upon me for a Miracle again.

Jul.

O, but this is carrying the jest too far; he has beaten him like a Dog.

[Page]Vict.

VVhere have you buried him?

Fab.

This is his Tomb.

Carl.

Then here lies an honest Fellow, who (if his VVife

VVould have heard reason) might have been

A Cuckold, and consequently gone to Heaven.

Jul.

But now he's buried, 'tis too late, you know,

To think of sending him that way.

Carl.

O Virtue! Virtue! what an Enemy art thou to a

Womans good Inclinations!

Jul.

A troublesome Companion indeed, if one knew how to be honestly rid on't: Can you advise me?

Carl.

Nay, take your own way; you are past advising, it seems; for a Woman to play the Hypocrite, and counterfeit Virtue, when she has it not, is a very common thing—

Jul.

But to play the Hypocrite, the wrong way!

Car.

To pretend to be a Woman of pleasure, and not have the benefit of the Character—

Jul.

Is what, it seems, you are not acquainted with. But for the future, Sir, you may helieve there are Women, who won't be provoked to injure their Husbands.

Serv.

Sir, there's a Letter for you at home.

[Enter a Servant.

The Messenger will deliver it to no body, but your self.

Car.

How, I must look about me then, I'le go with you.

[Excit with the Servant.

Jaq.

Sir, Sir, I think I hear him stir in the Tomb.

[A noise in the Tomb.

Fab.

We'll be within call, Jaquelin, begin as soon as you please.

[Jaqueline with others singing in procession.

[Fernando pushes off the Tomb Stone, and stares about.

Fer.

Heigh ho! where am I now! who are you? what wou'd you have with me? ha!

Jaq.

Bless us! what do I see! appropinquote in nomine—

Fer.

O good Sir! have a care of your hard words; you may raise the Devil before you'r aware of it; I have had too much of his company already.

Jaq.

Avaunt, speak I conjure thee; if thou art the Devil—

Fer.

O, no, Sir, I am none of the Devil; though I have seen him very lately.

[Page]Jaq.

What art thou?

Fer.

Truly that's a very hard question at present; when I was in the land of the living, my name was Fernando, an old Jealous, Covetous Fellow; but what I am in this Country, whether I am Fernando, or no—

Jaq.

Fernando! save thee Fernando! what coming out of thy grave!

Fer.

From whence I am coming, or whither I am going, I can't tell you; but I have been in very bad Company I remember; I have seen the Devil.

Jaq.

Our prayers are heard; we have been fasting, and praying thee out of Purgatory, ever since thou wert buried.

Fer.

Buried! have I been buried too?

Jaq.

And now coming by thy grave in procession, what a Miracle is wrought for thee, to bring thee to life again!

Fer.

Nay, if I am alive again, 'tis a Miracle, that's certain; but are you sure I am alive?

Jaq.

Why, don't you find you are alive?

Fer.

Alas! Sir, I have been so often mistaken of late, I don't know what to say to't; I thought I was alive in Purgatory; and stood in't a good while; but there's no contending with the Devil in his own Dominions you know; I was forc't to confess my self, at last, as dead as a Herring.

Jaq.

O Fernando! be thankful for a good Wife and Son;

They have shewn themselves so, in their sorrow

For you, ever since you were buried.

Fer.

Ay, ay, I heard of 'em;

How have they done since I left 'em?

Jaq.

They have made a hard shift; their sorrow is pretty well

Over now; but 'twas a great while before they

Were to be comforted; a great while indeed

Before they could be persuaded to forget you;

But we must live by the living, you know.

Fer.

That's very true.

Jaq.

Your Son Fabian, upon your death, was releas'd

Out of the Monastery; It had been a pity, you know,

That a good Estate should have wanted an Heir.

Fer.

Ay, so it had indeed.

[Page]Jaq.

Yours was a very good one, I hear.

Fer.

So so, conpetent, and enough for me; as it is,

I shall be glad to enjoy it a little longer

I believe; I thank you, Sir, for bringing me to it again.

But my Wife, is my dear Wife well? You know her too?

Jaq.

She has had a great many good offers, since your death:

And truly 'twas very much for a young Widow

To refuse 'em; but she resolves never to Marry again.

Fer.

A lack a day! I am beholden to her—

Jaq.

They say you were jealous of her—

Fer.

Indeed I am, very much beholden to her.

Jaq.

That you were extreamly jealous.

Fer.

Alas! alas! I do confess it; I was an old Fool;

And she was too good for me:

But if I ever see her again—

Jaq.

Here they come, your Virtuous Wife,

And Son; pray learn to value 'em.

Enter Fabian, Julia, Frederick, and Victoria.

Fab.

I'st possible!

Jul.

VVhat! risen from the dead!

Fab.

May I believe my Eyes?

Fer.

Ay, ay, you may believe your Eyes.

Jul.

The very Shrowd my Husband was buried in!

Fer.

The very same, the very same; pray help me

Out on't, as soon as you can, for I look but odly, I believe.

Fab.

VVell enough truly Sir, for a Man, that has been buried. You look well enough, but you smell a little of the place, you come from, that I must own to you.

[Fernando smells himself.

Fer.

Nay like enough, though I don't pereceive it my self.

But have I been buried long enough to stink then?

Fab.

Fie, Sir, stink! You don't positively stink;

You have only an earthy savour, or so, with lying

In the Grave without eating; that's all, I believe.

Fer.

Nay, when I was alive, my Breath was none

Of the best, especially from an empty Stomach.

Fab.

A day or two more had made it intollerable.

Fer.

Ah, VVife! I have suffered a great deal upon your account—

[Page]Jul.

Alas! upon my account!

Fer.

Upon the account of my Jealousie; but I deserv'd it:

Jealousie is a damnable Sin there,

I shall never be Jealous more.

Jul.

'Tis well it has wrought that cure upon you.

Fer.

Nay, You shall henceforward, go when, and where

You please; come when, and how you please;

Say what, and to whom, you please; and in fine,

If you have a mind to be reveng'd of me,

You shall make me what you please:

And that, I'm sure, will please you.

Jul.

Leave that to me Husband.

Fern.

Fabian you look Melancholly; Don't be sorry that I am alive again: You have some Friends in the other World, that put me in mind of you: I'll settle half my Estate upon you in present; and when I die—Who's that Frederick? You Marry'd my Daughter I remember.—

Vict

Indeed, Sir, I had more Grace, than to dispose of my self without your consent; and more respect for your Family, than to Marry any Man without a Portion.

Fred.

If you please to give a Blessing to our Endeavours,

We have agreed upon the point to make you a Grandfather.

Fer.

Why that's well said: You have my consent; Marry her, and I'll give her a Portion; but be sure you are as good as your word.

Fred.

In what, Sir?

Fern.

In making me a Grandfather: I am so over-joy'd that I am alive again, I care not how many Children I have to provide for.

Vict.

You see the fruits of Jealousie.

Fred.

I'll keep out of Purgatory I warrant you.

Fer.

O don't name it good Son-in-Law:

I shall never get it out of my mind; that's certain.

Come my dear Wife, and Children, I owe my deliverance to your Intercession, and Piety: since you have brought me to Life again: You shall have no cause, for the future, to wish me Dead: Some fifty Years hence, I may be contented to go to Heaven; without calling by the way.

[Page] In the mean time, Husbands who doubt my Story,

May find in Jealousie their Purgatory.

[Exeunt.

SCENE II. The Street.

Biron, and Bellford just arrived.

Bir.

The longest Day will have an end:

We are got home at last.

Bell.

We have got our Legs at Liberty;

And Liberty is Home, where'er we go:

Thô mine lies most in England.

Bir.

Pray let me call this yours:

For what I can command in Bruxelles, you

Shall find your own. I have a Father here,

Who, perhaps, after Seven Years absence,

And costing him nothing in my Travels,

may be glad to see me. You know my Story—

[Knocks at the Door.]

How does my Beard become me?

Bell.

Just as you would have it,

'Tis Natural, and not your own.

Bir.

To Morrow you shall be sure to find me here,

As Early, as you please. This is the House;

You have observ'd the Street.

Bell.

I warrant you; I han't many Visits

To make, before I come to you.

Bir.

To Night I have some affairs,

That will oblige me to be private.

Bell.

A good Bed is the privatest Affair,

That I desire to be engaged in, to Night:

Your directions will carry me to my Lodgings.

[Exit.

Biron knocks again. Sampson enters to him.

Samp.

Who's there? What would you have?

Bir.

Is your Lady at home, Friend?

Samp.

Why, truly Friend, it is my employment to answer impertinent Questions. But for my Ladies being at home, or no, that's just as my Lady pleases.

[Page]Bir.

But how shall I know, whether it pleases her or no?

Samp.

Why, if you'll take my word for it, you may carry your Errand back again: She never pleases to see any body, at this time of Night, that she does not know; and, by the length of your Beard, you may be grown out of her remembrance.

Bir.

But I have business; and you don't know how that may please her.

Samp.

Nay, if you have business, she is the best Judge,

Whether your business will please her or no:

Therefore I will proceed in my Office,

And know of my Lady, whether or no

She is pleas'd to be at home, or no—

[Going.

Nurse enters to them.

Nurse.

Who's that you are so busie withal? methinks

You might have found out an answer in fewer words:

But Sampson, you love to hear your self prate sometimes,

As well as your betters, that I must say for you.

Let me come to him; who wou'd you speak with?

Bir.

With you, Mistress, if you can help me to speak to your Lady.

Nurse.

Yes, Sir, I can help you, in a civil way: But can no body do your business but my Lady?

Bir.

Not so well: But if you'll carry her this Ring,

She'll know my business better.

Nurse.

There's no Love-Letter in it, I hope:

You look like a civil Gentleman:

In an honest way I may bring you an answer.

[Exit Nurse.

Bir.

My old Nurse, only a little older!

They say the Tongue grows always: Mercy on me!

Then hers is seven years longer, since I left her.

Yet there's something in these Servants folly

Pleases me: The cautious conduct of the Family

Appears, and speaks in their impertinence.

Well, Mistress—

[Nurse returns.

Nurse.

I have deliver'd your Ring, Sir, pray Heav'n

You bring no bad News along with you.

Bir.

Quite contrary, I hope.

[Page]Nurse.

Nay, I hope so too; but my Lady was very much surpriz'd when I gave it her. Sir, I am but a Servant, as a body may say, but if you'll walk in, that I may shut the Doors, for we keep very orderly hours, I can show you into the Parlour, and help you to an answer, perhaps, as soon as those that are wiser.

[Exeunt.

SCENE III. A Bed-Chamber.

A Woman Servant spreading a Table.

Isabella Enters.

Isa.

I've heard of Witches, Magick Spells, and Charms, that have made Nature start from her old course: The Sun has been Eclips'd, the Moon drawn down from her career, still paler, and subdu'd to the abuses of this under World: Now I believe all possible. This Ring, this little Ring, with Necromantick force, has rais'd the Ghost of Pleasure to my fears; Conjur'd the sense of Honour, and of Love, into such Shapes, they fright me from my self: I dare not think of them—

[Servant goes out.

I'll call you when I want you.

Nurse Enters.

Nurse.

Madam, the Gentleman's below.

Isa.

I had forgot, pray let me speak with him.

[Exit Nurse.

This Ring was the first Present of my Love, to Biron, my first Husband: I must blush to think I have a second: Biron Dy'd (still to my loss) at Candy; there's my hope. O! Do I live to hope that he Dy'd there! It must be so: He's Dead; and this Ring left by his last breath, to some known, faithful Friend, to bring me back again.

[Biron introduc'd, Nurse retires.

That's all I have to trust to—

My fears were Womans: I have view'd him all: And let me, let me say it to my self, I live again, and rise but from his Tomb.

Bir.

Have you forgot me quite?

Isa.

Forgot you!

[Page]Bir.

Then farewel my Disguise, and my Misfortunes.

My Isabella!

[He goes to her, she shrieks, and falls into a swoon.

Isa.

Ha!

Bir.

O! come again: Thy Biron summons thee to Life and

Love; once I had Charms to wake thee.

Thy once lov'd, ever loving Husband calls:

Thy Biron speaks to thee.

Isa.

My Husband! Biron!

Bir.

Excess of Love, and Joy, for my return,

Has over-power'd her—I was to blame

To take thy Sexes softness unprepar'd:

But sinking thus, thus Dying in my Arms,

This extasie has made my welcom more

Than words cou'd say: Words may be Counterfeit,

False Coyn'd, and Current only from the Tongue,

Without the Mind; but Passion's in the Soul,

And always speaks the Heart.

Isa.

Where have I been? Why do you keep him from me?

I know his Voice: My Life, upon the Wing,

Hears the soft lure that brings me back again.

'Tis he himself, my Biron, the dear Man!

My true lov'd Husband! Do I hold you fast,

Never to part again? Can I believe it?

Nothing, but you, could work so great a change.

There's more than Life it self in Dying here:

If I must fall, 'tis welcom in these Arms.

Bir.

Live ever in these Arms.

Isa.

But pardon me,

Excuse the wild disorder of my Soul:

The strange, surprizing Joy of seeing you,

Of seeing you again; Distracted me—

Bir.

Thou Everlasting Goodness!

Isa.

Answer me:

What hand of Providence has brought you back

To your own Home again? O satisfie

Th' impatience of my Heart: I long to know

The Story of your Sufferings. You wou'd think

Your Pleasures sufferings, so long remov'd

[Page] From Isabella's Love: But tell me all,

For every thought confounds me.

Bir.

My best life! at leisure, all.

Isa.

We thought you Dead; kill'd at the Siege of Candy.

Bir.

There I fell, among the Dead:

But hopes of Life reviving from my Wounds,

I was preserv'd, but to be made a Slave

I often writ to my hard Father, but never had

An Answer. I writ to thee too—

Isa.

What a world of Woe

Had been prevented, but in hearing from you!

Bir.

Alas! thou could'st not help me.

Isa.

You do not know how much I cou'd ha' done;

At least, I'm sure I cou'd have suffer'd all:

I wou'd have sold my self to Slavery,

Without Redemption; giv'n up my Child,

The dearest part of me, to basest wants—

Bir.

My little Boy!

Isa.

My Life, but to have heard

You were alive—which now too late I find.

[Aside.

Bir.

No more, my Love! complaining of the past,

We lose the present Joy: 'Tis over Price,

Of all my pains, that thus we meet again.

I have a thousand things to say to thee—

Isa.

Wou'd I were past the Hearing.

[Aside.

Bir.

How does my Child, my Boy? My Father too,

I hear, is living still.

Isa.

Well, both, both well:

And may he prove a Father to your hopes;

Tho' we have found him none.

Bir.

Come, no more Tears.

Isa.

Seven long years of sorrow for your loss,

Have mourn'd with me—

Bir.

And all my days behind

Shall be employed in a kind recompense

For thy afflictions—Can't I see my Boy?

Isa.

He's gone to Bed: I'le have him brought to you.

[Page]Bir.

To morrow I shall see him; I want rest

My self, after my weary Pilgrimage.

Isa.

Alas! What shall I get for you?

Bir.

Nothing but rest, my Love! to night I would not

Be known, if possible, to your Family;

I see my Nurse is with you; her welcome

Would be tedious at this time;

To morrow will do better

Isa.

I' [...]e dispose of her, and order every thing

As you would have it.

[Exit.

Bir.

Grant me but Life, good Heav'n, and give the means

To make this wondrous Goodness some amends;

And let me then forget her, if I can!

O! she deserves of me much more, than I

Can lose for her, though I again cou'd venture

A Father, and his Fortune, for her Love.

You wretched Fathers! blind as fortune all!

Not to perceive that such a Womans worth

Weighs down the Portions, you provide your Sons.

What has she, in my absence, undergone?

I must not think of that; it drives me back

Upon my self, the fated cause of all.

Isabella returns.

Isa.

I have obeyed your pleasure;

Every thing is ready for you.

Bir.

I can want nothing here; possessing thee,

All my desires have carry'd to their aim

Of happiness; there's no room for a wish,

But to continue still this blessing to me.

I know the way, my Love; I shall sleep sound.

Isa.

Shall I help to undress you?

Bir.

By no means;

I've been so long a slave to others pride,

To learn, at least, to wait upon my self;

You'l make haste after—

[Goes in.

Isa.

I'le but say my Prayers, and follow you—

My Prayers! no, I must never Pray again.

Prayers have their Blessings to reward our Hopes;

[Page] But I have nothing left to hope for more.

What Heaven cou'd give, I have enjoy'd; but now

The baseful Planet rises on my fate,

And what's to come, is a long line of woe;

Yet I may shorten it—

I promis'd him to follow—him!

Is he without a name? Biron, my Husband:

To follow him to Bed—my Husband! ha!

What then is Villeroy? but yesterday

That very Bed receiv'd him for its Lord;

Yet a warm witness of my broken vows,

To send another to usurp his room.

O Biron! had'st thou come but one day sooner,

I wou'd have follow'd thee through beggary;

Through all the chances of this very Life,

Wandred the many ways of wretchedness

With thee, to find a hospitable grave.

For that's the only bed, that's left me now.

[Weeping.

—What's to be done—for something must be done.

Two Husbands! yet not one! by both enjoy'd,

And yet a Wife to neither! hold my Brain—

This is to live in common; very Beasts,

That welcome all they meet, make just such Wives.

My reputation! O, 'twas all was left me;

The vertuous pride of an uncensur'd life;

Which, the dividing Tongues of Biron's wrongs,

And Villeroy's resentments tear asunder,

To gorge the Throats of the Blaspheming Rabble.

This is the best of what can come to morrow.

Besides old Baldwin's triumph in my ruine.

I cannot bear it—

Therefore no morrow. Ha! a lucky thought

Works the right way to rid me of 'em all,

All the reproaches, infamies, and scorns,

That every Tongue, and Finger will find for me.

Let the just horror of my apprehensions

But keep me warm—no matter what can come.

'Tis but a blow—if it should miss my Heart

[Page] —But every part is mortal to such wounds.

Yet I will see him first—

Have a last look to heighten my despair,

And then to rest for ever—

[Going.

[Biron meets her.

Bir.

Despair! and rest for ever! Isabella!

These words are far from thy condition;

And be they ever so. I heard thy voice;

And cou'd not bear thy absence; come, my Love!

You have stay'd long; there's nothing, nothing sure

Now to despair of in succeeding fate.

Isa.

I am contented to be miserable,

But not this way; I've been too long abus'd,

And can believe no more;

Let me sleep on, to be deceiv'd no more.

Bir.

Look up, my Love, I never did deceive thee,

Nor ever can; believe thy self, thy Eyes,

That first enflam'd, and lit me to thy Love,

Those Stars, that still must guide me to my Joys.

Isa.

And me to my undoing I look round,

And find no path, but leading to the Grave.

Bir.

I cannot understand thee.

Isa.

My good Friends above,

I thank 'em, have at last found out a way,

To make my fortune perfect; having you,

I need no more; my Fate is finished here.

Bir.

Both our ill Fates I hope.

Isa.

Hope is a lying, fawning Flatterer,

That shews the fair side only of our fortunes,

To cheat us easier into our fall;

A trusted Friend, who only can betray you;

Never believe him more. If Marriages

Are made in Heaven, they should be happier.

Why was I made this Wretch?

Bir.

His Marriage made thee wretched?

Isa.

Miserable beyond the reach of comfort.

Bir.

Do I live to hear thee say so?

Isa.

Why! What did I say?

[Page]Bir.

That I have made thee miserable.

Isa.

No: You are my only Earthly Happiness.

And my false Tongue bely'd my honest Heart,

If it said otherwise.

Bir.

And yet you said,

Your Marriage made you Miserable.

Isa.

I know not what I said:

I've said too much, unless I could speak all.

Bir.

Thy words are wild; my Eyes, my Ears, my Heart

Were all so full of thee, so much employ'd

In wonder of thy Charms, I could not find it:

Now I perceive it plain.—

Isa.

You'l tell no body—

[Distractedly.

Bir.

Thou art not well.

Isa.

Indeed I am not: I knew that before,

But where's the remedy?

Bir.

Rest will relieve thy Cares: Come, come, no more;

I'll Banish sorrow from thee.

Isa.

Banish first the cause.

Bir.

Heav'n knows how willingly.

Isa.

You are the only cause.

Bir.

Am I the cause? The cause of thy Misfortunes?

Isa.

The Fatal Innocent cause of all my Woes.

Bir.

Is this my welcome Home? This the reward

Of all my Miseries, long Labours, Pains,

And pining wants of Wretched Slavery,

Which I have out-liv'd, only in hopes of thee?

Am I thus paid at last for Deathless Love?

And call'd the Cause of thy Misfortunes now?

Isa.

Enquire no more; 'twill be explain'd too soon.

Bir.

What! Can'st thou leave me too?

She is going. He stays her.

Isa.

Pray let me go:

For both our sakes permit me.—

Bir.

Rack me not with Imaginations

Of things impossible:—Thou can'st not mean

What thou hast said—Yet something she must mean,

—'Twas Madness all—Compose thy self, my Love!

The fit is past; all may be well again.

Let us to Bed.

[Page]Isa.

To Bed! You've rais'd the storm

Will sever us for ever. O my Biron!

While I have life, still I must call you mine:

I know I am, and always was unworthy

To be the happy partner of your love:

And now must never, never share it more.

But, oh! if ever I was dear to you,

As sometimes you have thought me; on my Knees,

(The last time I shall care to be believ'd)

I beg you, beg to think me innocent,

Clear of all Crimes, that thus can banish me

From this Worlds comforts, in my losing you.

Bir.

Where will this end?

Isa.

The rugged hand of Fate has got between

Our meeting Hearts, and thrusts 'em from their Joys.

Since we must part—

Bir.

Nothing shall ever part us.

Isa.

Partings the least that is set down for me:

Heaven has decreed, and we must suffer all.

Bir.

I know thee Innocent; I know my self so.

Indeed we both have been Unfortunate:

But sure Misfortunes ne'er were faults in Love.

Isa.

Oh! There's a Fatal Story to be told;

Be deaf to that, as Heaven has been to me!

And rot the Tongue that shall reveal my Shame

When thou shalt hear how much thou hast been wrong'd,

How wilt thou Curse thy fond believing Heart,

Tear me from the warm bosom of thy Love,

And throw me like a pois'nous Weed away.

Can I bear that? Bear to be curst and torn,

And thrown out from thy Family and Name,

Like a Disease? Can I bear this from thee?

I never can; No, all things have their end.

When I am dead, forgive, and pity me.

[Exit.

Bir.

Yet stay, if the sad News at last must come,

Thou art my Fate, and best may speak my Doom.

[Exit after her.

5

[Page]

ACT V. SCENE I.

Biron, Nurse following him.

Bir.

I Know enough; th'important question

Of Life or Death, fearful to be resolv'd,

Is clear'd to me: I see where it must end;

And need enquire no more—Pray let me have

Pen, Ink, and Paper, I must write a while,

And then I'll try to rest—to rest! for ever.

[Exit Nurse.

Poor Isabella! Now I know the cause,

The cause of thy distress, and cannot wonder

That it has turn'd thy Brain. If I look back

Upon thy loss, it will distract me too.

O, any Curse but this might be remov'd!

But 'twas the rancorous Malignity

Of all ill Stars combin'd, of Heaven, and Fate,

To put it quite out of their Mercies reach,

To speak Peace to us; if they cou'd repent,

They cannot help us now. Alas! I rave:

Why do I tax the Stars, or Heaven, or Fate?

They are all innocent of driving us

Into Despair; they have not urg'd my Doom.

My Father, and my Brother are my Fates,

That drive me to my ruine They knew well

I was alive: Too well they knew how dear

My Isabella—O my Wife no more!

How dear her love was to me—Yet they stood,

With a malicious silent joy, stood by,

And saw her give up all my happiness,

The treasure of her Beauty to another:

Stood by, and saw her Married to another.

O Cruel Father! and Unnatural Brother?

Shall I not tell you that you have undone me?

I have but to accuse you of my wrongs,

And then to fall forgotten.—Sleep, or Death,

[Page] Sits heavy on me, and benums my pains:

Either is welcome; but the hand of Death

Works always sure, and best can close my Eyes.

[Exit Biron.

Enter Nurse, and Sampson.

Nurse.

Here's strange things towards, Sampson:

What will be the end of 'em, do you think?

Samp.

Nay, marry Nurse, I can't see so far; but the Law

I believe, is on Biron, the first Husband's side.

Nurse.

Yes; No Question, he has the Law on his side.

Samp.

For I have heard, the Law says, a Woman must be a Widow, all out Seven Years, before she can Marry again, according to Law.

Nurse.

Ay, so it does; and our Lady has not been a Widow altogether Seven Years.

Samp.

Why then, Nurse, mark my words, and say I told you so: The Man must have his Mare again, and all will do well.

Nurse.

But if our new Master Villeroy comes back again.—

Samp.

Why, if he does, he is not the first Man, that has had his Wife taken from him.

Nurse.

For fear of the worst, will you go to the old Count, desire him to come as soon as he can, there may be mischief, and he is able to prevent it.

Samp.

Now you say something, now I take you, Nurse, that will do well indeed: Mischief should be prevented; a little thing will make a quarrel, when there's a Woman in the way. I'll about it instantly.—

[Exeunt.

Scene drawn, shews Biron asleep on a Couch. Isabella comes in to him.

Isa.

Asleep so soon! O happy! happy thou!

Who thus can'st sleep: I never shall sleep more.

If then to sleep be to be happy, he

Who sleeps the longest, is the happiest;

Death is the longest sleep. O! have a care,

Mischief will thrive apace. Never wake more;

[To Biron.

If thou didst ever love thy Isabella,

To Morrow must be Doomsday to thy peace.

—The sight of him disarms ev'n Death it self.

[Page] —The starting transport of new quick'ning Life,

Gives just such hopes; and Pleasure grows again

With looking on him—Let me look my last—

But is a look enough for parting Love!

Sure I may take a Kiss—where am I going!

Help, help me, Villeroy!—Mountains, and Seas

Divide your loves, never to meet my Shame.

[Throws her self on the Floor; after a short pause. she raises her self upon her Elbow.

What will this Battle of the Brain do with me!

This little Ball, this ravag'd Province, long

Cannot maintain—The Globe of Earth wants room,

And food for such a War—I find I'm going—

Famine, Plagues, and Flames,

Wide waste and desolation, do your work

Upon the World, and then devour your selves.

—The Scene shifts fast—

[She rises]

and now 'tis better with me.

Conslicting Passions have at last unhing'd

The great Machine; the Soul it self seems chang'd:

O, 'tis a happy revolution here!

The reas'ning faculties are all depos'd,

Judgment, and Understanding, Common sense,

Driv'n out; as Traytors to the publick Peace.

Now I'm reveng'd upon my memory,

Her seat dug up, where all the Images

Of a long mispent Life, were rising still,

To glare a sad reflexion of my crimes,

And stab a Conscience through 'em. You are safe

You Monitors of Mischief! What a change!

Better and better still! This is the infant state

Of Innocence, before the birth of care.

My thoughts are smooth as the Elysian Plains

Without a rub: The drowzy falling streams

Invite me to their Slumbers.

Would I were landed there—

[Sinks into a Chair.

What Noise was that! A knocking at the Gate!

It may be Villeroy!—No matter who.

Bir.

Come, Isabella, come—

[Biron in a dream.

[Page]Isa.

Hark, I am call'd.

Bir.

You stay too long from me.

Isa.

A Mans Voice! in my Bed! how came he there?

[rises.

Nothing but villany in this bad World;

Coveting Neighbours Goods, or Neighbours Wives;

Cuckolds, or Cuckold-makers every where;

Here's Physick for your Fever;

[Draws a Dagger and goes backward to the Coach.

Breathing a Vein is the old remedy.

Why, at this rate, 'tis impossible for an

Honest Man to keep his Wife to himself;

The trade must thrive they say.

If Husbands go to Heaven,

Where do they go, that send 'em?—This to try.

[Just going to stab him, he rises, she knows him.

What do I see!

[Shrieks.

Bir.

My Isabella! arm'd!

Isa.

Against my Husbands life!

Who, but the Wretch, most reprobate to grace,

Despair e're hardned for damnation,

Cou'd think of such a deed! Murder my Husband!

Bir.

Thou didst not think it.

Isa.

Madness has brought me to the Gates of Hell,

And here has left me. O the frightful change

Of my distractions! or is this interval

Of reason, but to aggravate my woes;

To drive the horror back with greater force,

Upon my Soul, and fix me mad for ever?

Bir.

Why dost thou fly me so?

Isa.

I cannot bear his sight; distraction, come,

Possess me all, and take me to thy self;

Shake off thy chains, and hasten to my aid;

Thou art my only cure—like other Friends,

He wonnot come to my necessities;

Then I must go to find the Tyrant out;

Which is the nearest way?—

[Running out.

Bir.

Poor Isabella, she's not in a condition,

To give me any comfort, if she cou'd;

Lost to her self; as quickly I shall be

[Page] To all the World. Death had been most welcome,

From any hand but hers; she never cou'd

Deserve to be the Executioner,

To take my Life; nor I to fall by her.

[Enter Nurse.

Nurse.

Sir, there's some body at the Door, must needs

Speak with you; he won't tell his Name.

Bir.

I come to him—

[Exit Nurse.

'Tis Bellford I suppose; he little knows

Of what has hapned here; I wanted him,

And must employ his friendship—

[Exit.

Scene changes to the Street.

Carlos enters with three Ruffians.

Car.

A younger Brother! I was one too long.

Not to prevent my being so again—

We must be suddain—Younger Brothers are

But lawful Bastards of another Name,

Thrust out of their Nobility of Birth,

And Family, and tainted into Trades.

Shall I be one of 'em? bow, and retire,

To make more room, for the unwieldly Heir

To play the fool in? No.

But how shall I prevent it! Biron comes,

To take possession of my Fathers love;

Wou'd that were all; there is a birth-right too

That he will seize—besides, if Biron lives

He will unfold some practices, which I

Cannot well answer—therefore he shall dye;

This night must be disposed of: I have means

That will not fail my purpose—Here he comes;

Be sure you murder him.

[Biron enters, they set upon him.

Bir.

Ha! Am I beset? I live but to revenge me.

[They surround him fighting, Villeroy enters with two Servants, they rescue him, Carlos and his Party run, Biron very much wounded, one of Villeroy's Servants strugling on the ground with one of the Ruffians.

Vil.

How are you, Sir? mortally hurt I fear;

Take care, and lead him in.

[Biron led in by a Servant.

[Page]Serv.

Here's one of 'em.

[Villeroy and Servant secure him.

Vil.

O 'Tis very well; I'le make you an example.

[They lead him in.

Scene changes to the inside of the House.

Enter Isabella.

Isa.

Murder my Husband! O! I must not dare

To think of living on; my desperate hand

In a mad rage, may offer it again;

Stab any where, but there. Here's room enough

In my own Breast, to act the fury in,

The proper Scene of mischief. Villeroy comes;

Villeroy, and Biron come: O! hide me from 'em—

They rack, they tear; let 'em carve out my limbs,

Divide my body to their equal claims:

My Soul is only Biron's; that is free,

And thus I strike for him, and liberty.

[Going to stab her self, Villeroy runs in, and prevents her, by taking the Dagger from her.

Vil.

Angels defend, and save thee!

Attempt thy pretious Life! the treasury

Of Natures sweets! life of my little World!

Lay violent hands upon thy innocent self!

Isa.

Swear I am innocent, and I'le believe you.

What wou'd you have with me? pray let me go.

—Are you there, Sir? You are the very Man,

Have done all this—You wou'd have made

Me believe, you married me; but the Fool

Was wiser I thank you; 'tis not all Gospel

You Men preach upon that subject.

Vil.

Dost thou not know me?

Isa.

O, yes, very well.

[Staring on him.

You are the Widows Comforter, that Marries

Any Woman, when her Husband's out of the way.

But I'le never, never take your word again.

Vil.

I am thy loving Husband.

Isa.

I have none; no Husband—

[Weeping.

Never had but one, and he Dy'd at Candy:

Did he not? I'm sure you told me so; you,

Or some body, with just, just such a lying look,

[Page] As you have now: Speak, did he not Dye there?

Vil

He did my Life!

Isa.

But swear it, quickly-swear,

[Biron enters bloody, and leaning upon his Sword.

Before that screaming Evidence appears,

In bloody proof against me—

[She seeing Biron swoons into a Chair, Vil. helps her.

Vil.

Help there, Nurse, where are you?

Ha! I am distracted too!

[Going to call for help sees Biron.

Biron alive!

Bir.

The only wretch on Earth, that must not live.

Vil.

Biron, or Villeroy must not, that's Decreed.

Bir.

You've sav'd me from the hands of Murderers:

Wou'd you had not, for Life's my greatest plague:

And then of all the World, you are the Man

I wou'd not be oblig'd to—Isabella!

I came to fall before thee: I had dy'd

Happy, not to have found your Villeroy here.

A long farewel, and a last parting Kiss.

[Kisses her.

Vil.

A Kiss! Confusion! It must be your last.

[Draws.

Bir.

I know it must—here I give up that Death

You but delay'd. Since what is past has been

The work of Fate, thus we must finish it.

Thrust home be sure—.

[Falls down.

Vil.

Alas! he faints! Some help there.

Bir.

This Letter is my last, last Dying care;

Give it my Father—

[Dyes.

Vil.

He's gone: Let what will be the consequence,

I'll give it him. I have involv'd my self,

And wou'd be clear'd; that must be thought on now.

My care of her is lost in wild amaze.

[Going to Isa.

Are you all Dead within there? Where, where are you?

[Exit

Isabella comes to her self.

Isa.

Where have I been! methinks I stand upon

The brink of Life, ready to shoot the Gulph,

That lies between me, and the Realms of Rest;

But still detain'd, I cannot pass the Streight:

Deny'd to live, and yet I must not Dye.

Doom'd to come back, like a complaining Ghost,

[Page] To my Unburied Body—Here it lies,

[Throws her self by Birons body.

My Body, Soul, and Life. A little Dust

To cover our cold Limbs in the dark Grave,

Then, then we shall sleep safe and sound together.

Enter Villeroy with Servants.

Vil.

Poor wretch! Upon the Ground! She's not her self,

Remove her from the Body.

[Servants going to raise her.

Isa.

Never, never:

You have Divorc'd us once, but shall no more.

Help, help me Biron; Ha! Bloody and Dead!

O Murder, Murder! You have done this Deed!

Vengeance! and Murder! Bury us together;

Do any thing but part us.

Vil.

Gently, gently raise her—

She must be forc'd away.

[She drags the Body after her, they get her into their Arms, and carry her off.

Isa.

O, they tear me! Cut off my Hands,

Let me leave something with him,

They'll clasp him fast—

O cruel, cruel Men!

This you must answer one Day.

Vil.

Good Nurse, take care of her:

[Nurse follows her.

Send for all helps: All, all that I am worth,

Shall cheaply buy her Peace of Mind again.

Besure you do

[To a Servant.

Just as I order'd you. The Storm grows loud,

[Knocking at the Door.

I am prepar'd for it; now let them in.

Enter Count Baldwin, Carlos, Bellford, Frederick, with Servants.

C. Bald.

O do I live to this Unhappy day!

Where is my wretched Son?

Car.

Where is my Brother?

[They see, and gather about the Body.

Vil.

I hope in Heaven.

Car.

Can'st thou pity him,

Wish him in Heaven? When thou hast done a Deed,

That must for ever cut thee from the hopes

Of ever coming there.

Vil.

I do not blame you.

[Page] You have a Brothers Right to be concern'd

For his untimely Death—

Car.

Untimely Death indeed!

Vil.

But yet you must not say, I was the cause.

Car.

Not you the cause! why, who shou'd Murder him?

We do not ask you to accuse your self:

But I must say that you have Murder'd him:

And will say nothing else, till Justice draws

Upon our side, at the loud call of Blood,

To execute so foul a Murderer.

Bell.

Poor Biron! Is this thy welcom home?

Fred.

Rise, Sir, there is a comfort in Revenge,

Which yet is left you

[To C. Baldwin.

Car.

Take the Body hence.

[Biron carry'd off.

C. Bald.

What cou'd provoke you?

Vil.

Nothing could provoke me

To a base Murder; which, I find, you think

Me guilty of: I know my Innocence:

My Servants too can Witness, that I d [...]ew

My Sword in his Defence, to Rescue him.

Bell.

Let the Servants be call'd.

Fred.

Let's hear what they can say.

Car.

What they can say! Why, what shou'd Servants say!

They're his Accomplices, his Instruments,

And won not charge themselves. If they cou'd do

A Murder for his Service; they can lye,

Lye nimbly; and swear hard to bring him off.

You say, you drew your Sword in his Defence:

Who were his Enemies? Did he need Defence?

Had he wrong'd any one? Cou'd he have a cause

To apprehend a danger but from you?

And yet you Rescu'd him! No, no, he came

Unseasonably, (that was all his Crime)

Unluckily to interrupt your sport:

You were new Marry'd, Marry'd to his Wife;

And therefore you, and she, and all of you,

(For all of you I must believe concern'd)

Combin'd to Murder him out of the way.

[Page]Bell.

If it be so.

Car.

It can be only so.

Fred.

Indeed it has a Face.

Car.

As black as Hell.

C. Bald.

The Law will do me Justice: Send for the Magistrate.

Car.

I'll go my self for him—

[Exit.

Vil.

These strong Presumptions, I must own indeed,

Are violent against me; but I have

A Witness, and on this side Heav'n too.

Fred.

What cries are those?

[The Scene opens, shows Pedro on a Rack.

Vil.

Open that Door:

Here's one can tell you all.

Ped.

All, all: Take me but from the Rack I'll confess all.

I can hold out no longer.

Vil.

You, and your Accomplices design'd

To Murder Biron? Speak.

Ped.

We did.

Vil.

Did you engage upon your private wrongs,

Or were employ'd?

Ped.

He never did us wrong.

Vil.

You were set on then.

Ped.

O! we were set on.

Vil.

What do you know of me?

Ped.

Nothing, nothing:

You sav'd his Life; and have discovered me.

Vil.

Take him down.

C. Bald.

Hold.

Vil.

He has acquitted me.

If you wou'd be resolv'd of any thing,

He stands upon his answer.

C. Bald.

Who set you on to act this horrid Deed?

Ped.

Kill me outright; let all the guilt be mine.

C. Bald.

I'll know the Villain; give me quick his Name,

Or I will tear it from thy bleeding Heart.

Pull hard, Rack, Torture him—

Ped.

O! I confess.

C. Bald.

Do then.

Ped.

It was my Master, Carlos, your own Son.

C. Bald.

O Monstrous! Monstrous! most Unnatural!

Fred.

Did he employ you to Murder his own Brother?

[Page]Ped.

He did, and he was with us when 'twas done.

C. Bald.

If this be true, which is impossible,

It is but Just upon me: Birons wrongs

Must be reveng'd; and I the cause of all.

Fred.

VVhat will you do with him?

C. Bald.

Now take him down:

[Pedro taken from the Rack.

I know too much.

Vil.

I had forgot: Your wretched, dying Son,

Gave me this Letter for you.

[Gives it to Baldwin.

I dare deliver it: If it speaks of me,

I pray to have it read.

C. Bald.

You know the hand.

Bell.

I know 'tis Biron's hand.

C. Bald.

Pray Read it.

[Bellford reads the Letter.

SIR, I find I am come home only to lay my Death at your Door: I am now going out of the World, but cannot forgive you, nor my Brother Carlos, for not hindring my poor Wife Isabella, from Marrying with Villeroy, when you both knew, from so many Letters, that I was alive.—

BIRON.

Vil.

How! Did you know it then?

C. Bald.

Amazement! all.

[Carlos enters with Officers.

O, Carlos! are you come? Your Brother here, here in a wretched Letter, lays his Death on you, and me: Have you done any thing to hasten his sad end?

Car.

Bless me, Sir, I do any thing? who, I!

C. Bald.

He talks of Letters that were sent to us:

I never heard of any: Did you know he was alive?

Car.

Alive! Heav'n knows, not I.

C. Bald.

Had you no News of him, from a Report,

Or Letter never?

Car.

Never, never, I.

Bell.

That's strange indeed: I know he often writ

To lay before you the condition

[To Baldwin.

Of his hard Slavery: And more I know,

That he had several Answers of his Letters:

He said they came from you; you are his Brother.

[Page]Car.

Never from me.

Bell.

That will appear.

The Letters I believe are still about him;

For some of 'em I saw but yesterday.

C Bald.

What did those answers say?

Bell.

I cannot speak to the particulars;

But I remember well, the Sum of 'em

Was much the same, and all agreed,

That there was nothing to be hop'd from you;

That 'twas your barbarous resolution,

To let him perish there.

C Bald.

O Carlos! Carlos! hadst thou been a Brother.

Car.

This is a plot upon me; I never knew

He was in slavery, or was alive,

Or heard of him, before this fatal hour.

Bell.

There, Sir, I must confront you.

He sent you a Letter, to my knowledge, last night;

And you sent him word you wou'd come to him:

I fear you came too soon.

C. Bald.

'Tis all too plain.

Bring out that Wretch before him.

[Pedro produc'd.

Car.

Ha! Pedro there! then I am caught indeed.

Bell.

You start at sight of him,

He has confest the bloody deed.

Car.

Well then, he has confest,

And I must answer it.

Bell.

Is there no more?

Car.

Why, what you have more? I know the worst,

And I expect it.

C. Bald.

Why hast thou done all this?

Car.

Why that, that which damns most Men, has ruin'd me,

The making of my fortune. Biron stood

Between me, and your favour; while he liv'd,

I had not that; hardly was thought a Son;

And not at all a-kin to your Estate.

I could not bear a younger Brothers lot,

To live depending, upon curtesie.

Had you provided for me like a Father,

[Page] I had been still a Brother.

C. Bald.

'Tis too true,

I never lov'd thee, as I shou'd have done;

It was my Sin, and I am punish'd for't.

O! never may distinction rise again

In Families: let Parents be the same

To all their Children; common in their Care,

And in their Love of 'em: I am unhappy

For loving one too well.

Vil.

You knew your Brother liv'd; why did you take

Such pains to Marry me to Isabella?

Car.

I had my Reasons for't—

Fred.

More than I thought you had.

Car.

But one was this;

I knew my Brother lov'd his Wife so well,

That if he ever shou'd come home again,

He cou'd not long out-live the loss of her.

Bell.

If you rely'd on that, why did you kill him?

Car.

To make all sure. Now you are answer'd all.

Where must I go? I'm tir'd of your Questions.

C. Bald.

I leave the Judge to tell thee what thou art;

A Father cannot find a Name for thee.

But Parricide is highest treason sure.

To sacred Natures laws; and must be so,

So sentenc'd in thy Crimes. Take him away—

The violent remedy is found at last,

That drives thee out, thou poyson of my Blood,

Infected long, and only foul in thee.

[Carlos lead off.

Grant me, sweet Heaven, thy patience, to go through

The torment of my cure—Here, here begins

The Operation—alas! she's mad.

[Isabella enters distracted, held by her Women, her Hair disheavel'd, her little Son running in before, being afraid of her.

Vil.

My Isabella! poor unhappy Wretch!

What can I say to her?

Isa.

Nothing, nothing, 'tis a babling VVorld,

I'le hear no more on't. VVhen does the Court sit?

[Page] I'll not be bought, what! To sell innocent Blood!

You look like one of the pale Judges here,

Minos, or Radamanth, or AEacus,

I have heard of you.

I have a Cause to try, an honest one;

Will you not hear it? Then I must appeal

To the bright Throne, call down the Heavenly powers,

To Witness how you use me.

Wom.

Help, help, we cannot hold her.

Vil.

You but enrage her more.

C. Bald.

Pray give her way, she'l hurt no body.

Isa.

What have you done with him? He was here but now;

I saw him here. Oh Biron, Biron! where,

Where have they hid thee from me? He is gone—

But here's a little flaming Cherubin—

Child.

O save me, save me!

[Running to Baldwin.

Isa.

The Mercury of Heaven, with Silver VVings,

Impt for the flight, to overtake his Ghost,

And bring him back again.

Child.

I fear she'l kill me.

C. Bald.

She wonnot hurt thee.

[She flings away.

Isa.

VVill nothing do! I did not hope to find

Justice on Earth; 'tis not in Heaven neither.

Biron has watch'd his opportunity.

Softly; He steals it from the sleeping Gods,

And sends it thus,

[Stabs her self.

Now, now I laugh at you, defie you all,

You Tyrants, Murderers.

Vil.

Call. call for help: O Heaven! This was too much.

C. Bald.

O! Thou most injur'd Innocence! Yet live,

Live but to VVitness for me to the VVorld,

How much I do repent me of the wrongs,

Th'unnatural wrongs, which I have heap'd on thee,

And have pull'd down this Judgment on us all.

Vil.

O speak, speak but a word of comfort to me.

C. Bald.

If the most tender Fathers care, and love

Of thee, and thy poor Child can make amends;

O yet look up, and Live.

[Page]Isa.

VVhere is that little wretch?

[They raise her.

I dye in Peace to leave him to your care.

I have a wretched Mothers Legacy,

A dying Kiss, pray let me give it him,

My blessing; that, that's all I have to leave thee.

O may thy Fathers Virtues live in thee:

And all his wrongs be buried in my Grave.

The VVaves and VVinds will dash, and Tempests roar;

But Wrecks are toss'd at last upon the Shore.

[Dies.

Vil.

She's gone, and all my Joys of Life with her.

Where are your Officers of Justice now?

Seize, bind me, drag me to the Bloody Bar,

Accuse, condemn me; Let the Sentence reach

My hated Life, no matter how it comes,

I'll think it just, and thank you as it falls.

Self Murder is deny'd me: Else how soon

Could I be past the pain of my remembrance!

But I must live, grow Gray with lingring Grief,

To dye at last in telling this sad Tale.

C. Bald.

Poor Wretched Orphan of most wretched Parents.

Scaping the Storm, thou'rt thrown upon a Rock,

To perish there; the very Rocks would melt;

Soften their Nature sure to foster thee:

I find it by my self. My Flinty Heart,

That Barren Rock, on which thy Father starv'd,

Opens its springs of Nourishment to thee:

There's not a Vein but shall run Milk for thee.

O had I pardon'd my poor Birons fault!

His first, his only fault, this had not been.

To erring Youth there's some compassion due;

But while with rigour you their crimes pursue,

What's their misfortune, is a crime in you.

Hence learn offending Children to forgive:

Leave punishment to Heav'n, 'tis Heav'ns Prerogative.

EPILOGUE, TO THE Fatal Marriage: Or, The Innocent Adultery.
Spoken by Mrs. Verbruggen.

[Page]

NOw tell me, when you saw the Lady dye,

Were you not puzled for a Reason why?

A Buxom Dam'zel, and of Play-house race,

Not to out-live th'injoyment of a Brace!

Were that the only Marriage-curse in Store,

How many would compound to suffer more,

And yet live on, with comfort to threescore?

But on our Exits there is no relying:

We Women are so Whimsical in Dying.

Some pine away for loss of ogling Fellows:

Nay some have dy'd for Love, as Stories tell us.

Some, say our Histories, though long ago,

For having undergone a Rape, or so,

Plung'd the fell Dagger, without more ado.

But time has laugh'd these follies out of fashion:

And sure they'l never gain the approbation

Of Ladies, who consult their Reputation.

For if a Rape must be esteem'd a Curse,

Grim Death, and Publication make it worse.

Should the opinion of the World be try'd,

They'l scarce give Judgment on the Plaintiff's side.

For all must own, 'tis most egregious Nonsense,

To dye for being pleas'd, with a safe Conscience.

Nay, look not on your Fans, nor turn away,

For tell me, Ladies, why do you Marry, pray?

But to enjoy your Wishes, as you may.

FINIS.

[Page]

Information about this book

Title statement

The fatal marriage, or, The innocent adultery a play acted at the Theatre Royal by their Majesties servants / written by Tho. Southerne.

Southerne, Thomas, 1660-1746.

Edition statement

1694

Publication

Publisher

Text Creation Partnership,

Place of publication

Ann Arbor, MI ; Oxford (UK) :

Date

2003-01 (EEBO-TCP Phase 1).

ID [DLPS]

A60959

ID [STC]

Wing S4756

ID [STC]

ESTC R31953

ID [EEBO-CITATION]

12279147

ID [OCLC]

ocm 12279147

ID [VID]

58603

Availability

This keyboarded and encoded edition of the work described above is co-owned by the institutions providing financial support to the Early English Books Online Text Creation Partnership. This Phase I text is available for reuse, according to the terms of Creative Commons 0 1.0 Universal. The text can be copied, modified, distributed and performed, even for commercial purposes, all without asking permission.

Series

Early English books online.

Notes

(EEBO-TCP ; phase 1, no. A60959)

Transcribed from: (Early English Books Online ; image set 58603)

Images scanned from microfilm: (Early English books, 1641-1700 ; 1515:7)

Source

— The fatal marriage, or, The innocent adultery a play acted at the Theatre Royal by their Majesties servants / written by Tho. Southerne., Southerne, Thomas, 1660-1746., Behn, Aphra, 1640-1689. History of the nun..

Extent

[8], 79, [1] p.

Printed for Jacob Tonson ...,. London :: 1694.. ("Based on a novel of Mrs. Behn's, The history of the nun, or, The fair vow-breaker (often confused with her The nun, or, The perjur'd beauty, a totally different novel) ..."--NUC pre-1956 imprints.) (Reproduction of original in the University of Illinois (Urbana-Champaign Campus). Library.)

Creation

Created by converting TCP files to TEI P5 using tcp2tei.xsl, TEI @ Oxford.

Editorial practices

EEBO-TCP is a partnership between the Universities of Michigan and Oxford and the publisher ProQuest to create accurately transcribed and encoded texts based on the image sets published by ProQuest via their Early English Books Online (EEBO) database (http://eebo.chadwyck.com). The general aim of EEBO-TCP is to encode one copy (usually the first edition) of every monographic English-language title published between 1473 and 1700 available in EEBO.

EEBO-TCP aimed to produce large quantities of textual data within the usual project restraints of time and funding, and therefore chose to create diplomatic transcriptions (as opposed to critical editions) with light-touch, mainly structural encoding based on the Text Encoding Initiative (http://www.tei-c.org).

The EEBO-TCP project was divided into two phases. The 25,363 texts created during Phase 1 of the project have been released into the public domain as of 1 January 2015. Anyone can now take and use these texts for their own purposes, but we respectfully request that due credit and attribution is given to their original source.

Users should be aware of the process of creating the TCP texts, and therefore of any assumptions that can be made about the data.

Text selection was based on the New Cambridge Bibliography of English Literature (NCBEL). If an author (or for an anonymous work, the title) appears in NCBEL, then their works are eligible for inclusion. Selection was intended to range over a wide variety of subject areas, to reflect the true nature of the print record of the period. In general, first editions of a works in English were prioritized, although there are a number of works in other languages, notably Latin and Welsh, included and sometimes a second or later edition of a work was chosen if there was a compelling reason to do so.

Image sets were sent to external keying companies for transcription and basic encoding. Quality assurance was then carried out by editorial teams in Oxford and Michigan. 5% (or 5 pages, whichever is the greater) of each text was proofread for accuracy and those which did not meet QA standards were returned to the keyers to be redone. After proofreading, the encoding was enhanced and/or corrected and characters marked as illegible were corrected where possible up to a limit of 100 instances per text. Any remaining illegibles were encoded as <gap>s. Understanding these processes should make clear that, while the overall quality of TCP data is very good, some errors will remain and some readable characters will be marked as illegible. Users should bear in mind that in all likelihood such instances will never have been looked at by a TCP editor.

The texts were encoded and linked to page images in accordance with level 4 of the TEI in Libraries guidelines.

Copies of the texts have been issued variously as SGML (TCP schema; ASCII text with mnemonic sdata character entities); displayable XML (TCP schema; characters represented either as UTF-8 Unicode or text strings within braces); or lossless XML (TEI P5, characters represented either as UTF-8 Unicode or TEI g elements).

Keying and markup guidelines are available at the Text Creation Partnership web site.